
Наскоро Върховният съд на 
Хонконг произнесе обвинителна 
присъда по т. нар. дело срещу 
Дай Яотин, обвинен в „заговор 
за подкопаване на държавната 
власт“. Незабавно, ни в клин, ни 
в ръкав, от Щатите се появиха 
дълбокомислени коментари, 
опитващи се неловко да 
омаловажа това решение, да 
атакуват специалния статут 
на китайския специален 
административен район Хонконг, 
да дискредитират Закона за 
национална сигурност на региона 
и дори да надават крясъци за 
санкции по въпроса.

Проверената от теорията и 
практиката политика на „една 
държава, две системи“, която от 
много време дава положителни 
резултати в специалния 
административен район Хонконг, 
в никакъв случай не се нуждае 
от оценки на самообявили се за 
експерти от чужбина, още по-малко 
от някакви външни заплахи. В тази 
връзка говорителят на Службата 
на централното правителство 
на КНР в Хонконг подчерта, че 
„никога няма да бъде позволено на 
външни сили да се намесват и да 
нарушат върховенството на закона 
в Хонконг“.

Защитата и поддържането на 
националната сигурност е основен 
приоритет във всички страни по 
света. Говорителят разкри, че 
„разгледаните от съдилищата на 
Хонконг внушителни доказателства 
показват, че съответни лица са 
заговорничили, за да завземат 
контрола над Законодателния 
съвет на спецрайона чрез 
„първични избори“ в опит да 
парализират редовно избраното 
правителство на Хонконг“. 

Добре известно е, че защитата 
на националния суверенитет и 
сигурност е най-висшето правило в 
политиката на КНР „една държава, 
две системи“ и никой, по никакъв 
начин не може да се намесва в 
този процес. Особено подобни 
„доброжелатели“ от Щатите.

Петър Герасимов

За политиката 
„една държава, 
две системи“
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2Справедливостта не 
може да отсъства трайно 
от разрешаването на 
палестинския въпрос
Срещата на министрите към 
Форума за сътрудничество 
между Китай и арабските страни 
излезе с декларация, осъждаща 
продължаващото насилие на 
Израел срещу палестинския народ

Най-мащабната 
икономическа  
и мирна инициатива  
“Един пояс, един път” 
Според проф. Нако Стефанов  
„Един пояс, един път“ е носеща 
платформи на ключовата 
външнополитическа инициатива на 
КНР за глобалното общество като 
споделена съдба на човечеството.

I

Двайсет държави  
за четири години

Културният обмен  
между Унгария и Китай13

Тайван служи като 
инструмент на САЩ  
за конфронтация  
с бурно развиващия  
се Китай

6I

Нинся – между 
Льосовото плато 
и равнината край 
Жълтата река
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Китай – Бахрейн 

новини

З
а Деня на кул-
турното и при-
родното на-
следство в Ки-
тай, който вся-
ка година се от-

белязва на 8 юни, от Ми-
нистерството на култура-
та и туризма ще органи-
зират различни дейнос-
ти. Целта е да се повиши 
съзнанието на хора за за-
щита на нематериалното 

наследство, предаването 
и развитието на тради-
ционната китайска кул-
тура.

Според предварител-
ните статистически дан-
ни в Китай ще се про-
ведат 12 614 дейности за 
популяризиране на не-
материалното културно 
наследство, като 9642 ще 
бъдат присъствени, а ос-
таналите онлайн.

Ден на културното 
и природното 
наследство в Китай

Н

К

а 30 май 10-ата 
среща на мини-
стрите към Фо-
рума за сътруд-
ничество между 
Китай и араб-

ските страни излезе със съв-
местна декларация, в която 
се осъжда продължаващо-
то насилие на Израел срещу 
палестинския народ, при-
зовава се Съветът за си-
гурност на ООН да прие-
ме обвързваща резолюция 
за постигане на незабавно 
и всеобхватно прекратява-
не на огъня, за спиране на 
насилственото разселване 
на палестинци и за гаран-
тиране доставките на хума-
нитарна помощ на цялата 
територия на ивицата Га-
за. Китай и арабските дър-
жави подчертават също, че 
решението за две държави 

итайският пред-
седател Си Дзин- 
пин се срещна 
на 31 май с кра-
ля на Бахрейн 
шейх Хамад бин 

Иса Ал Халифа, който е на 
официалното посещение в 
Китай по повод 10-ата ми-
нистерска конференция към 
Форума за сътрудничество 
между Китай и арабските 
държави.

Си Дзинпин заяви, че 
Бахрейн е добър приятел 
и партньор на Китай в ре-
гиона на Персийския залив. 
През последните години 
отношенията между двете 
страни поддържат стабилно 
развитие, носейки осезаеми 
ползи за двата народа. Тази 
година Китай и Бахрейн от-
белязват 35 години дипло-
матически отношения, ка-
то се ангажират да развият  
всестранно стратегическо 
партньорство. 

Си Дзинпин потвърди 
ангажимента на Китай към 

е единственият реален на-
чин за разрешаване на па-
лестинския въпрос.

„Войната не може да 
продължава безкрайно, ни-
то справедливостта може да 
отсъства трайно, а решение- 

то за две държави не може 
да е игнорирано произвол-
но“, заяви китайският пред-
седател Си Дзинпин в реч-
та си при откриването на 
срещата.

Преди няколко дни Нор- 

Бахрейн за защита на на-
ционалния суверенитет, си-
гурност и стабилност, из-
разявайки готовност за ук-
репване на енергичното съ-
трудничество в сферите на 
инвестициите, транспорта, 
енергетиката, цифровата 
икономика и други области.

Шейх Хамад изрази бла-
годарност към Китай за го- 
лямата подкрепа към нацио- 
налното изграждане на 

Бахрейн. Той подчерта ан-
гажимента на кралството 
към принципа на „един Ки-
тай“, подкрепяйки мирното 
обединение на страната и 
изрази готовност да рабо-
ти за сключване на спора-
зумение за свободна търго-
вия между Персийския за-
лив и Китай и съвместно 
изграждане на арабско-ки-
тайска общност на споделе-
на съдба в новата ера.

Си Дзинпин: Справедливостта не може да отсъства 
трайно от разрешаването на палестинския въпрос

Всестранно стратегическо 
партньорство

вегия, Ирландия и Испа-
ния признаха палестинска-
та държава, с което общият 
брой на тези страни достиг-
на близо 150, което изразя-
ва ясно волята на междуна-
родната общност и е отра-
жение на справедливостта.

Трагедията, която доне-
се палестинско-израелски-
ят конфликт, е изпитание 
за човешката съвест и меж-
дународната общност тряб-
ва да предприеме действия 
тя да бъде прекратена. Ка-
то отговорна страна, Китай 
ще продължи да стои реши-
телно до арабските държави 
за постигане на възможно 
най-скорошно и безусловно 
прекратяване на огъня меж-
ду Палестина и Израел, на-
сърчаване на справедливо 
решаване на палестинския 
въпрос и установяване на 

истински мир в разкъсва-
ния от войни Близък изток.

По този повод китай- 
ският външен министър 
Уан И коментира, че ки-
тайско-арабските отноше-
ния постигат значителен на-
предък в изграждането на 
общност на споделена съд-
ба и в момента се намират 
в най-добрия период в ис-
торията. Взаимното дове-
рие между Китай и араб-
ските страни се задълбоча-
ва, а обменът на високо ни-
во продължава да се разши-
рява според основните инте-
реси на двете страни. Вече 
всички 22 арабски държави 
са част от съвместното из-
граждане на инициативата 
„Един пояс, един път“. Кул-
турният обмен между наро-
дите също отбелязва ста-
билни резултати.

В
Пекин се про-
веде симпозиум 
под мотото „Из-
граждане на мо-
дерната циви-
лизация на ки-

тайската нация“, на който 
членът на Политбюро на ЦК 
на ККП и началник на От-
дела за публичност към нея 
Ли Шулей произнесе реч.

Участващите гости зая-
виха, че строителството на 
модерната цивилизация на 
китайската нация е вели-
чествен исторически процес 
и вдъхновяваща визия, коя-
то свързва традиция и съ-
временност, минало и бъ-
деще. Поставена бе цел да 
се засилва отговорността за 
културната мисия в новата 

ера, както и културното са-
мочувствие, и да се изслед-
ват изказвания на предсе-
дателя Си Дзинпин относ-
но културното наследство 
и развитие. Така ще се по-
стигнат повече академични 
резултати, интегриращи ки-
тайска и западна цивилиза-
ция и ще се насърчи кул-
турният разцвет.

Симпозиум за модерната 
цивилизация на китайската нация

Китай празнува Фестивала на драконовите лодки 
На 2 юни се състоя състезание с драконови лодки  
във водите на Шънтанкоу, област Сиху, Ханджу, провинция 
Джъдзян, както и на много други места в Китай.
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联合国20多名专家呼吁所有
国家承认巴勒斯坦国

新华社日内瓦6月3日电
联合国20多名专家3日在
瑞士日内瓦发表联合声
明，呼吁所有国家承认巴
勒斯坦国。

包括联合国国际秩序问
题独立专家乔治·卡特鲁
加洛斯、1967年以来被占领
的巴勒斯坦领土人权状况
特别报告员弗兰切斯卡·
阿尔巴内塞和健康权特别
报告员特拉伦·莫福肯在内
的20余名联合国专家在联
合声明中表示，已有超过
140个联合国会员国承认巴
勒斯坦国，所有国家都“必
须效仿”这一做法。

这些专家认为，巴勒斯
坦必须能够享有充分的自
决权，包括生存的能力、决
定自身命运的能力和作为
一个安全有保障的民族自
由发展的能力。

这些专家表示，承认巴
勒斯坦国是巴勒斯坦和整
个中东地区实现持久和平

新华鲜报丨世界首次！
嫦娥六号携月背“土”

特产启程回家
新华社北京6月4日电

月背“挖宝”顺利结束，
嫦娥六号启程回家！

6月4日7时38分，嫦
娥六号上升器携带月球
样品自月球背面起飞，
随后成功进入预定环月
轨道。嫦娥六号完成世
界首次月球背面采样和
起飞。

月球背面南极-艾特
肯盆地，被公认为月球上
最大、最古老、最深的盆
地。在这里开展世界首
次月背采样，对进一步认
识月球意义重大。

6月2日至3日，嫦娥六
号顺利完成在月球背面
南极-艾特肯盆地的智能
快速采样，并将珍贵的月
球背面样品封装存放在
上升器携带的贮存装置
中，完成了这份宇宙快递
的“打包装箱”。 

从挖到取再到封装，
一气呵成，干得漂亮！这
源于敢为人先的创新设
计——

“挖宝”主打“快稳
准”。受限于月球背面中
继通信时长，嫦娥六号
采用快速智能采样技
术，将月面采样的有效工
作时间缩短至不到20个
小时；同时，探测器经受
住了月背温差考验，克服
了测控、光照、电源等难
题，通过钻具钻取和机
械臂表取两种方式，分
别采集了月球样品。

“取宝地”一次“看
个够”。嫦娥六号着陆器
配置的降落相机、全景
相机、月壤结构探测仪、
月球矿物光谱分析仪等
多种有效载荷正常开机，
服务月表形貌及矿物组
分探测与研究、月球浅
层结构探测、采样区地
下月壤结构分析等探测
任务。这些“火眼金睛”

不但能“看清”月球，还
能“看明白”月球。

月背之旅，拍照“打
卡”不能少。着陆后，嫦
娥六号着陆器和上升器
组合体携带的“摄影小
车”，自主移动并成功拍
摄回传着陆器和上升器
合影。

“做科研”凸显“国际
范儿”。嫦娥六号着陆器
携带的欧空局月表负离
子分析仪、法国月球氡气
探测仪等国际载荷工作
正常，开展了相应科学探
测任务；安装在着陆器
顶部的意大利激光角反
射器成为月球背面可用
于距离测量的位置控制
点。中方和合作方科学
家将共享科学数据，联
合开展研究，产生更多
成果。

“挖宝”完成后，起
飞分“三步走”。与嫦
娥五号月面起飞相比，
嫦娥六号上升器月背起
飞的工程实施难度更
大，在鹊桥二号中继星
辅助下，嫦娥六号上升
器借助自身携带的特殊
敏感器实现自主定位、
定姿。上升器点火起飞
后，先后经历垂直上
升、姿态调整和轨道射
入三个阶段，顺利进入
了预定环月飞行轨道。
后续，月球样品将转移
到返回器中，由返回器
带回地球。

还有这鲜艳的一抹
红——表取完成后，嫦
娥六号着陆器携带的五
星红旗在月球背面成功
展开。这是中国首次在
月球背面独立动态展示
国旗。

“中国红”亦承载着
人类的共同梦想。祝愿
嫦娥六号归途顺利，中
国人在地球等你！

国际机构上调增长预期 中国
经济前景看好

近日，国际货币基金组
织（IMF）上调今年中国经
济增长预期至5%，相比今
年4月发布的《世界经济展
望报告》中的预期上调0.4
个百分点。

海外观察人士纷纷表
示，国际机构上调中国经
济增长预期，凸显中国经
济发展潜力大、韧性足、增
长前景乐观。不少专家强
调，中国经济的稳定和积
极增长对跨国企业营商有
好处，对地区合作与发展
有好处，对全球经济恢复
有好处。

“中国总是让大家感到
惊喜！”德国联邦经济发展
和对外贸易协会主席米夏
埃尔·舒曼在接受新华社
记者采访时表示，近几十
年来，总有媒体唱衰中国
经济，称中国经济存在这
样或那样的风险，但中国
经济不断增长，取得了可
喜的成绩。舒曼说，中国政
府今年以来宣布了多项支
持经济增长的举措，提升
了市场信心，推动IMF等国
际机构上调中国经济增长
预期。

舒曼表示，当前世界经
济面临挑战，中国经济保
持稳定和积极的增长，对
世界经济有益。

最近，跨国企业西门子
在德国之外的首家数字化
工厂成都工厂正在开展第
四期项目建设，一方面扩

大生产规模，实现相关产
品100%本地化生产，另一方
面扩大研发团队，从中国
市场需求出发进行产品创
新，力争从源头实现“中国
智造”。

西门子全球执行副总
裁、西门子中国董事长、
总裁兼首席执行官肖松告
诉记者，中国市场的魅力
不仅在于大，更在于快，倒
逼企业不断产生新的竞争
力，进而在中国市场共享
更多新机遇。他说，中国不
仅是西门子在产业技术应
用方面的重要市场，也是
最具创新力的前沿市场，
随着中国着力发展“新质
生产力”，西门子也将努力
以更快步伐拥抱中国市场
变化。

今年年初，印度尼西亚
东南战略研究院执行董事
里亚迪·苏帕诺前往中国

访问交流。他对中国道路
上新能源汽车的高占比和
无所不在的移动支付印象
深刻。他说，这些应用普及
需要一系列高技术支撑，
体现了中国加速产业转
型，进入发展新阶段。

苏帕诺说，近年来，印
尼与中国合作共赢取得一
系列成果，其中最典型的
就是雅万高铁通车。他表
示，对包括印尼在内的东
南亚国家而言，中国市场
潜力巨大、前景广阔，具有
持久而强大的吸引力。

谈及今年以来中国经济
发展取得的成果，芬兰银
行新兴经济研究所高级研
究员图利·麦卡利在接受
记者书面采访时表示，中
国经济年初以来的增长好
于预期，为一年开了个好
头，有助于提升消费者和
企业的信心。

的先决条件。他们呼吁立即
在加沙地带宣布停火，并且
不再对加沙地带南部城市
拉法进行“军事入侵”。

多年来，巴勒斯坦建国
进程受阻，但巴勒斯坦作
为一个国家已得到广泛承
认。今年5月28日，挪威、西
班牙和爱尔兰三国政府分
别宣布正式承认巴勒斯坦
国。巴巴多斯、牙买加、特

立尼达和多巴哥、巴哈马等
国也在此之前纷纷宣布承
认巴勒斯坦国。

今年5月10日，第十次联
合国大会紧急特别会议以
143票赞成、9票反对、25
票弃权的表决结果通过决
议，认定巴勒斯坦国符合《
联合国宪章》规定的联合
国会员国资格，应被接纳为
联合国会员国。
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орската навига-
цията не е без-
порядък, а сво-
бодата не може 
да е извинение 
за вършене на 

необмислени действия. То-
ва заяви на неотдавнашна 
пресконференция говорител 
на Министерството на от-
браната на Китай, комен-
тирайки доклада на Пента-
гона за свободата на кора-
боплаването за финасовата 
2023 г. В него САЩ оспор-
ват 29 „прекомерни морски 
претенции“ на 17 страни, 
включително Китай.

През последните години 
„свободата на корабоплава-
нето“ се превърна в често 
срещан повод за САЩ да 

демонстрират своята сила 
и да участват в съвместни 
плавания и военни учения. 

От миналата година на-
сам Филипините често на-
влизат в китайски терито-
риални води около рифа 
Жън‘ай и остров Хуанйен, 
САЩ, Япония и Филипи-
ните проведоха първата си 
тристранна среща по про-
блемите в Южнокитайско 
море, хвърляйки вината за 
тях върху Китай. 

Във всички тези случаи, 
като движеща сила зад на-
прежението, американската 
страна многократно използ-
ва тезата за „свобода на ко-
рабоплаването“.

Въпреки че и двете се 
наричат „свобода на кора- 

боплаването“, тази в Кон-
венцията на ООН по мор-
ско право и използваната от 
Съединените щати изобщо 
не са едно и също. Изход-
ната точка на първата е да 
се гарантират справедливи-
те морски права и интере-
си на всички държави и да 
се поддържа световният ред 
в океаните, а целта на вто-
рата е да се гарантират во-
енните и геополитическите 
интереси на САЩ, така че 
те да запазят доминацията 
си по море.

Според САЩ, „отвъд те-
риториалното е открито мо-
ре“ и поради тази причи-
на те създадоха понятието 
„международни води“. 

Концепцията и поведе- 

нието на Съединените ща-
ти, да не говорим за аб-
солютната свобода на ко-
рабоплаване на американ-
ските военни кораби в из-
ключителните икономи-
чески зони от 200 морски 
мили на други държави до-
ри ако е в рамките на 12 
морски мили от крайбреж-
ната държава, означават 
също безпроблемно пре-
минаване „без незаконни-
те ограничения, наложени 
от държавата“. 

Съединените щати не са 
страна по Конвенцията на 
ООН за морското право, но 
използват „семейното пра-
во“ в свой стил, за да под-
държат глобалната си мор-
ска хегемония.

рез 1999 г. лиде-
рите на Китай, 
Япония и Юж-
на Корея се спо-
разумяха да за-
почнат процес на 

тристранно сътрудничество 
по време на срещата им с 
десетте страни на АСЕАН. 
През изминалите 25 годи-
ни сътрудничеството меж-
ду тях се придвижи напред 
сред възходи и падения и 
изигра важна роля за регио-
налния и глобалния растеж.

На състоялата се на 27 
май т. г. в Сеул девета сре-
ща на лидерите на Китай, 
Япония и Северна Корея бе 
публикувано съвместно из-
явление, според което трите 

държави ще се ангажират 
с изпълнението на „Перс-
пективи за сътрудничест-
во за следващото десети-
летие“, приети на предход-
ната им среща, и да насър-
чават институционализира-
нето на това сътрудничест-
во, така че то да доприна-
ся за световния мир, ста-
билност, развитие и прос-
перитет.

Настоящата среща в Се-
ул поставя ново начало на 
сътрудничеството между 
трите държави. На нея ки-
тайският премиер Ли Цян 
направи редица предложе-
ния и призова за рестарти-
ране на всеобхватното съ-
трудничество, засилване на 

търговско-икономическата 
взаимосвързаност, насър-
чаване на общите проекти 
в областта на научно-тех-
нологичните иновации, ук-
репване на културния об-
мен и постигане на устой-
чив растеж.

Трите страни решиха да 
възобновят преговорите за 
споразумение за свободна 
търговия, за да поддържат 
стабилността на индустри-
алните вериги и веригата 
на доставките. 

Основните медии в Япо-
ния и Южна Корея комен-
тират, че това решение е 
от жизненоважно значение 
както за трите страни, та-
ка и за възстановяването на 

регионалната и световната 
икономика.

По-рано тази година ду-
мата „обмен“ бе избрана за 
йероглиф на годината в кон-
курс, иницииран от Секре-
тариата за сътрудничество 
между Китай, Япония и 
Южна Корея. Както гла-
си една китайска поговор-
ка: „Далечният роднина е 
по-малко полезен от бли-
зък съсед“. 

През последните 25 го-
дини трите източноазиатски 
държави съвместно търси-
ха пътища за взаимноизгод-
но сътрудничество, от кое-
то народите им имат пол-
за, и тези усилия трябва да 
продължат.

а 20 май новият 
тайвански ли-
дер Лай Циндъ 
в реч разпрос-
трани собстве-
ните си идеи за 

„демокрацията“ и опреде-
ля Тайван като „ключ на 
глобалната верига на демо-
крацията“. 

Всъщност през послед-
ните 8 години Демократич-
на прогресивна партия в 
Тайван непрекъснато съз-
даваше проблеми. Сред 
тях бяха ликвидирането 
на политически опоненти, 

затварянето на дисидентски 
медии, потъпкването на де-
мократичните принципи и 
унищожаването на демо-
крацията в Тайван. 

Обществото на остро-
ва вече не е съгласно с по-
ведението на тази партия. 
Същевременно Лай Цин-
дъ продължава да поддър-
жа позицията за „независи-
мост на Тайван“ и отказва 
принципа на „един Китай“ 
и „единодушието от 1992 г.“. 

Точно това е и причи-
ната, поради която между-
народното пространство на 

Тайван се намалява значи-
телно.

От друга страна, САЩ 
и някои западни страни не-
прекъснато подкрепят Тай-
ван „от името на демокра-
цията“. Това поведение не 
представлява желанието на 
международната общност и 
нарушава международния 
ред и правила. 

С резолюция №2758 на 
ООН бе потвърден принци-
път за „един Китай“, кой-
то е общият консенсус на 
международната общност. 
Точно на тази основа Китай 

е установил дипломатиче-
ските отношения със 183 
страни по света.

Тайван е китайска те-
ритория, а не е независи-
ма държава. Няма значение 
как Лай Циндъ и външни-
те сили политизират този 
въпрос, фактът няма да се 
промени и тенденцията за 
единение на Китай няма 
да се забави. Тези полити-
чески игри с фалшива де-
мокрация няма да измамят 
международната общност.

През последните 
години 
„свободата на 
корабоплаването“ 
се превърна в 
често срещан 
повод за САЩ да 
демонстрират 
своята сила и 
да участват в 
съвместни плавания 
и военни учения

На състоялата се 
на 27 май в Сеул 
девета среща на 
лидерите на Китай, 
Япония и Северна 
Корея трите 
страни решиха 
да възобновят 
преговорите за 
споразумение за 
свободна търговия

САЩ и някои  
западни страни 
подкрепят 
сеператистките 
дейности в Тайван 
„от името на 
демокрацията“. 
Но тези игри с 
фалшива демокрация 
няма да измамят 
международната 
общност, която 
подкрепя принципа 
за „един Китай“

Истината за представата на САЩ за „свобода 
на корабоплаването“

Китай, Япония и Южна Корея ще се ангажират 
с изпълнението на „Перспективи за сътрудничество 
за следващото десетилетие“

Фалшивата демокрация и сепаратистките  
дейности на Тайван няма да измамят 
международната общност
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Секторът за производство 
на електроника отбеляза 
силно представяне през 
първите четири месеца

К
итайският сектор за про-
изводство на електрони-
ка отбеляза силно пред-
ставяне през първите че-
тири месеца на тази го-
дина, резултат от стабил-

но нарастване на производството 
и възстановяване на вътрешното и 
глобалното търсене.

Комбинираните печалби на го-
лемите компании в сектора са ско-
чили 75,8 процента на годишна ба-
за до 144,2 милиарда юана (20,3 

милиарда щатски долара) през пе-
риода, според Министерството на 
промишлеността и информацион-
ните технологии. 

Общите им оперативни прихо-
ди пък възлизат на 4,67 трилиона 
юана, което е ръст от 7,9 процен-
та на годишна база.

От януари до април промишле-
ното производство с добавена стой-
ност на големите компании в сек-
тора се е повишило с 13,6% спря-
мо същия период на предходната 

година, което е със 7,3 процентни 
пункта повече от общия темп на 
растеж на цялата китайска про-
мишленост.

Според данни на митниците Ки-
тай е изнесъл 44,01 милиона лапто-
па през първите четири месеца, 

което е ръст от 9,6% на годишна 
база. Износът на мобилни телефо-
ни е бил 241 милиона бройки, кое-
то е ръст от 4,6%.

Големите компании в сектора 
са тези с основни бизнес приход 
от поне 20 милиона юана годишно.

Новото споразумение за свободна търговия  
между Китай и Сърбия ускорява  
икономическото сътрудничество

П
о време на посе-
щението на пред-
седателя на КНР 
Си Дзинпин в 
Сърбия беше по-
стигнат нов на-

предък за китайско-сръб-
ското споразумение за сво-
бодна търговия. Наскоро 
китайската страна обяви, 
че след съвместните уси-
лия на двете страни, спо-
разумението официално ще 
влезе в сила на 1 юли та-
зи година.

Китайско-сръбското спо-
разумение за свободна тър-
говия е значимо по две при-
чини. От регионална глед-
на точка, то е първото тако-
ва споразумение между Ки-
тай и страна от Централна 
и Източна Европа. От исто-
рическа гледна точка, вре-
мето от началото на пре-
говорите до влизането му 
в сила е по-малко от годи-
на и половина – изключи-
телна рядкост за подобни 
споразумения, подписани 
от Китай. 

Това подчертава значи-
мостта и динамиката на ки-
тайско-сръбското сътрудни-
чество, показвайки готов-
ността на двете страни за 
развитие на бързо и ефек-
тивно икономическо парт-
ньорство.

Лиу Дзуокуей, замест-
ник-директор на Институ-
та за европейски изслед-
вания на Китайската ака-
демия за социални науки, 
заяви в интервю, че ки-
тайско-сръбското споразу-
мение за свободна търго-
вия напредва безпроблем-
но, демонстрирайки сил-
ната воля и ангажираност 
на двете страни. Благодаре-
ние на стратегическото ръ-
ководство на лидерите на 
двете страни, резултатите 

напълно подчертават висо-
ката степен на политическо 
взаимно доверие между Ки-
тай и Сърбия, гарантирай-
ки и благоприятни бъдещи 
резултати и за двата народа.

След влизането в сила 
на споразумението, двете 
страни ще отменят митата 
за 90% от данъчните пози-
ции, пояснява представител 
на Международния отдел на 
Министерството на търго-
вията на Китай. От него тях 
над 60% от данъчните по-
зиции ще бъдат премахна-
ти веднага след влизането 
в сила на споразумението. 
Делът на вноса за целите 
на окончателното прилага-
не на нулеви тарифи от две-
те страни достигна прибли-
зително 95%.

По-специално сръбската 
страна ще определи нулеви 
тарифи за автомобили, фо-
товолтаични модули, лити-
еви батерии, комуникацион-
ни съоръжения, машини и 

оборудване, огнеупорни ма-
териали и някои селскосто-
пански и водни продукти, 
към които Китай е насо-
чен. Тарифите за свързани 
продукти постепенно ще се 
понижат от сегашните 5% 
-20% до нула. От своя стра-
на Китай ще определи ну-
леви тарифи за генератори, 
електродвигатели, гуми, го-
веждо месо, вино, ядки и 
т. н., към които се фокуси-
ра сръбската страна. Това 
означава, че в бъдеще ки-
тайският износ на високо-
качествени стоки като ав-
томобили, фотоволтаични 
модули и литиеви батерии 
за Сърбия ще бъде допъл-
нително разширен, а основ-
ният износ на Сърбия като 
говеждо, вино и ядки също 
ще дойде на китайския па-
зар на по-добри цени. „То-
ва е печеливша сделка и за 
двете страни и отваря нови 
възможности за икономи-
чески растеж и търговски 

обмен, укрепвайки връзки-
те между Китай и Сърбия“, 
каза Лиу Дзуокуей.

Освен това Китай и Сър-
бия също са поели правно 
обвързващи задължения по-
между си в рамките на спо-
разумението, включително 
правила за произход, мит-
нически процедури и уле-
сняване на търговията, са-
нитарни и фитосанитарни 
мерки, технически стандар-
ти и други аспекти. 

Това ще осигури по-ста-
билна и прозрачна бизнес 
среда за предприятията от 
двете страни, като насърчи 
сътрудничеството и улесни 
търговията. Допълнително, 
споразумението ще създаде 
по-благоприятни условия за 
инвестиции и ще стимули-
ра икономическия растеж, 
като премахне бариерите 
и намали търговските раз-
ходи. Така, Китай и Сър-
бия ще могат да реализи-
рат пълния потенциал на 

своето икономическо парт-
ньорство, засилвайки двус-
транните връзки и насър-
чавайки дългосрочно раз-
витие.

Представител на Ми-
нистерството на търговия-
та заяви, че насърчаването 
на либерализацията и оп-
ростяването на търговски-
те процедури между Ки-
тай и Сърбия допринася за 
значително разширяване на 
двустранната търговия. То-
зи процес също така стиму-
лира развитието на инвес-
тиционното сътрудничест-
во и интеграцията на про-
изводствените вериги меж-
ду двете страни. По-ефек-
тивното използване на тех-
ните сравнителни предим-
ства води до съвместно по-
вишаване на международ-
ната конкурентоспособност. 
В крайна сметка, тези уси-
лия укрепват икономиче-
ските връзки и създават но-
ви възможности за растеж 
и иновации.

В допълнение към дву-
странното икономическо и 
търговско сътрудничество, 
съвместното изграждане на 
инициативата „Един пояс, 
един път“ също ще се въз-
ползва от влизането в сила 
на китайско-сръбското спо-
разумение за свободна тър-
говия. Лиу Дзуокуей доба-
вя, че Сърбия е важен парт-
ньор на Китай в тази ини-
циатива. Поради това, вли-
зането в сила на споразуме-
нието ще направи търгов-
ските връзки между двете 
страни по-надеждни. Освен 
това, то ще повиши качест-
вото на икономическото и 
търговското сътрудничест-
во на ниво институционал-
ни договорености, създавай-
ки по-солидна основа за бъ-
дещо развитие.

Китайският президент Си Дзинпин и неговия сръбски колега Александър Вучич  
постигнаха нов напредък за китайско-сръбското споразумение за свободна търговия
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Проф. Нако СтеФАНоВ,
дфн, д-р ист. 

Най-мащабната икономическа и мирна  
инициатива “Един пояс, един път” – минало, 
настояще и бъдещи перспективи

„Великият път на коприната“ 
– възникване, функциониране, 

прекратяване и последствия 
от прекратяването

„Великият път на коприна-
та“ води своето начало от II век 
пр. н. е. до средата на XV в. 
Това става по времето на им-
ператор У-ди с лично име Лиу 
Че и пълно следсмъртно име 
Сяо-хуанди или Сяо-ди. Той е 
седмият император на Запад-
ната империя Хан в Китай. Уп-
равлява от 141 до 87 г. пр. н. 
е.  По време на неговото упра-
вление Хански Китай драстич-
но разширява териториите си. 
През този период конфуциан-
ството придобива официален 
статут и се въвежда с цяла-
та си строгост. Неговото упра-
вление се смята от историци-
те за един от най-блестящите 
периоди в китайската история. 

 „Великият път на коприна-
та“ започва от Сиан и минава 
през Ланджоу до Дунхуан. Там 
се раздвоява на два маршру-
та – Северен и Южен:

 Северният път минава 
през Турфан. След това пре-
сича Памир и отива към Фер-
гана и казахските степи;

 Южният път заобика-
ля езерото Лоп Нор по юж-
ния край на пустинята Такла-
макан през Ярканд и в южна-
та част на Памир. Оттам води 
до Бактрия, а оттам до Пар-
тия, Индия и Близкия изток до 
Средиземно море;

 Югозападен път – смя-
та се, че югозападният марш-
рут е делтата на Ганг/Брахма-
путра, която е била обект на 
международен интерес пове-
че от две хилядолетия;

 Морският път на копри-
ната – отнася се до морския 
участък от историческия Път 
на коприната, който свързва 
Китай с Югоизточна Азия, Ин-
донезийския архипелаг, Индий-
ския субконтинент, Арабския 
полуостров, чак до Египет и 
накрая Европа.

Пътуването по „Великия път 
на коприната“ представлява 
пътешествие не на хора, а на 
стоки и технологии. Това е та-
ка, тъй като на всеки 50-60 км 
има станции, където стоките се 
разменят и преминават от тър-
говец на търговец, които след 
това на следващата станция 
пак се разменят. Коприната, 
както и стоки като порцелан, 

чай, ориз и други от Изтока се 
разменят срещу благородни 
метали от европейските тър-
говци. Общата дължина на пъ-
тя е била 6400 км. Той играе 
централна роля в улесняване-
то на икономическите, култур-
ните, политическите и религи-
озните взаимодействия меж-
ду Изтока и Запада. 

По своята същност „Вели-
кият път на коприната“ най-го-
лемият действащ мирен про-
ект на човечеството във вре-
мена, когато отделните групи 
от хора са се срещали и вза-
имодействали помежду си са-
мо по полетата на битките и 
войните. 

Той успява да преодолее 
редица политически, геополи-
тически, природни и други про-
мени и сътресения – смяната 
на династии в Китай, края на 
редица империи, появата на 
нови държави, бедствия като 
„черната смърт“ – чумата, мон-
голското нашествие и т. н. Въ-
преки многократно оцеляване 
и прекъсвания, Пътят на копри-
ната губи значението си с въз-
хода на Османската империя 
през 1453 г., тъй като тя пре-
късва търговията между Изто-
ка и Запада. 

Това подтиква западноев-
ропейските усилия да се тър-
сят алтернативни пътища към 
източните богатства. Започва 
се с търсене на „Път към Ин-
дия“ и практически с края на 
„Великия път на коприната“ за-
почва нова епоха в развитие-
то на човечеството. 

Концепцията  
„Един пояс, един път“

Концепцията „Един пояс, 
един път“ представлява меж-
дународна инициатива на Ки-
тайската народна републи-
ка. Тя е насочена към усъвър-
шенстване на съществуващи-
те и създаване на нови тър-
говски пътища, транспортни, 
а също и икономически кори-
дори, както и комуникационна 
мрежа. Планира се тя да свър-
же повече от 60 страни в Цен-
трална Азия, Европа и Афри-
ка. Целта е развитие на тър-
говските и прочее отношения 
между тях.

Идеята за формиране на 
„Нов Копринен път“ за първи 
път е озвучена от председа-
теля на КНР Си Дзинпин по 
време на неговото представя-
не в Астана в рамките на дър-
жавната визита в Казахстан 
през септември 2013 г. Както 
отбелязва Си Дзинпин, Китай 
и страните от Централноазиат-
ския регион имат обща страте-
гическа цел, която се изразява 
в стабилното развитие на ико-
номиката, процъфтяването и 
възможностите на държавата. 
Китайският лидер потвържда-
ва необходимостта всестранно 
да се укрепва практическото 
взаимодействие и да се кон-
вертират предимствата на по-
литическия диалог, географска-
та близост и икономическото 
взаимно допълване. 

Във връзка с това Си Дзин- 
пин призовава да се при- 

ложат в пространството на Ев-
разия нови модели на сътруд-
ничество, като с общи усилия 
да се формира „Икономиче-
ски пояс на Пътя на коприна-
та“. В тази връзка той пред-
лага пет необходими за тази 
цел условия: 

 Политическа координа-
ция;

 Инфраструктура за вза-
имодействия;

 Либерализация на тър-
говията;

 Свободно движение на 
капитали;

 Укрепване на взаимно-
то разбиране между народите.

През октомври 2013 г. по 
време на своето посещение в 
страните от Югоизточна Азия 
председателят на КНР предла-
га на страните – членовете на 
АСЕАН, идеята за съвместно 
строителство на „Морски коп-
ринен път през XXI век“. Те-
зи две инициативи — „Единен 
икономически пояс“ и „Мор-
ски път“, са обединени в об-
щата стратегическа концепция 
на Китай под името „Един по-
яс, един път“. Фактически тази 
концепция става едно от ос-
новните направления на външ-
ноикономическия и външнопо-
литическия курс на КНР.

През март 2015 г. по поръч-
ка на Държавния съвет на КНР 
Държавният комитет по раз-
витие и реформи, Министер-
ството на външните работи и 
Министерството на търговия-
та на Китай публикуват доку-
мент „Прекрасни перспективи 

Днес, когато светът навлезе в дълбока геополитическа криза, инициативата „един пояс, един път“, 
наричана понякога „Новият път на коприната“, продължава да бъде една от конкретните носещи 
платформи на ключовата външнополитическа инициатива на КНР за глобалното общество като споделена 
съдба на човечеството. Пример за конкретни стъпки в това отношение стана както посещението на 
председателя на КНР и генерален секретар на ККП Си Дзинпин в европа и особено визитите му в 
Сърбия и Унгария, където с помощта на Китай вече е завършена жп линията Белград – Будапеща, както и 
посещението на президента на РФ в Пекин, където Москва потвърди подкрепата си на инициативата „един 
пояс, един път“.  Необходимо е още от самото начало да се отбележи, че това е най-мащабната мирна 
инициатива в историята на човечеството. тя предполага дългосрочно глобално въздействие по отношение 
на геоикономическата, геополитическата, технологическата и даже социо-културната динамика на света. 
В това отношение проектът „Новият път на коприната“ е напълно сравним със стария „Път на коприната“, 
чиято криволичеща във времето съдба оказва дълбоко по своите последствия влияние на историята на 
човечеството, такава каквато я познаваме.

и практически действия по съв-
местното създаване на „Ико-
номическия пояс на Пътя на 
коприната“ и „Морския Път на 
коприната през XXI век“. До-
кументът е призван да помог-
не за реализация на концеп-
цията „Един пояс, един път“.

В документа се отбелязва, 
че инициативата „Един пояс, 
един път“ е открита за всички 
страни, международни и регио-
нални организации, а също та-
ка създава основа за сътруд-
ничество на КНР със заинте-
ресованите страни.

Предполага се, че основ-
ните маршрути „Икономиче-
ският пояс на Пътя на копри-
ната“ ще минават:

 От Китай през Централ-
на Азия, Русия до Европа – до 
Балтийско море;

 От Китай през Централ-
на и Западна Азия към Пер-
сийския залив и Средиземно 
море;

 От Китай в Югоизточна 
Азия, Южна Азия, към Индий-
ския океан.

основните направления 
на „Морския Път на коприна-
та през XXI век“ са:

 От морските пристанища 
на Китай, през Южнокитайско 
море до Индийския океан и 
по-нататък до Европа;

 От китайските пристани-
ща през Южнокитайско мо-
ре в южната акватория на Ти-
хия океан.

В документа са обозначени 
хуманитарни задачи в сферата 
на инфраструктурното строи-
телство, инвестициите в про-
мишлените мощности, усвоя-
ването на природните ресур-
си, търговско-икономическото 
и финансовото сътрудничест-
во, обмените на обмени, за-
щитата на околната среда и 
взаимодействието на морето.

Като основен фактор за 
разширяване на сътрудничест-
вото в региона се определя 
взаимодействието на такива 
многостранни механизми, като:

 Шанхайската организа-
ция за сътрудничество (ШОС);

 Китай – АСЕАН;
 Азиатско-Тихоокеанско 

икономическо сътрудничест-
во (АТИС);

 Форум „Азия – Европа“ 
(АСЕМ);

 Диалог за сътрудничест-
во в Азия (ДСA), 

 Съвещание за взаимо- 
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действие и мерки за доверие 
в Азия (СВМДА);

 Форум на китайско-араб-
ското сътрудничество;

 Диалог „Китай – Съветът 
за сътрудничество на араб-
ските държави от Персийския 
залив“;

 Икономическо сътрудни-
чество на Субрегиона на Го-
лям Меконг (СГМ);

 Централноазиатско реги-
онално икономическо сътруд-
ничество (ЦАРИС).

Концепцията „Икономиче-
ският пояс на Пътя на коприна-
та“ представлява един от век-
торите в движението на Ки-
тай към новата глобална роля.

С цел финансиране на раз-
лични проекти на „Един пояс, 
един път“ през 2014 г. в Ки-
тай са създадени два нови фи-
нансови института: Азиатска-
та банка за инфраструктурни 
инвестиции (АБИИ) и Фондът 
на Пътя на коприната. Целта 
на инфраструктурните инвес-
тиции на Азиатската банка е 
финансиране на крупни инфра-
структурни проекти на страни-
те – учредители. За годините 
от провъзгласяването на „Един 
пояс, един път“ повече от 150 
държави се присъединяват към 
концепцията, което предста-
влява почти 75% от световно-
то население. Тези страни съз-
дават повече от половината от 
световния БВП. Воденият от 
„Един пояс, един път“ икономи-
чески растеж създава 420 000  
работни места в страните, къ-
дето започва осъществяване 
на един или друг проект в рам-
ките на инициативата, като то-
ва строителство измъква 40 
милиона души от бедността. 

Инициативата  
„Един пояс, един път“ днес 
Преди началото на форума 

по случай 10-ата годишнина от 
провъзгласяването на иници-
ативата „Един пояс, един път“ 
през 2023 година в КНР е пуб-
ликувана Бяла книга – „Иници-
ативата „Един пояс, един път: 
ключов стълб на глобалната 
общност на споделеното бъде-
ще.” Появата на този документ 
изглежда навременна, тъй като 
издаването му „отчита“ свър-
шената работа, практически-
те резултати от инициатива-
та и съдържат конкретни ци-
фри. Така например в доку-
мента се посочва, че общи-
ят обем на външнотърговския 
оборот между Китай и страни-
те, участващи в инициативата, 
възлиза на 19,1 трилиона щат-
ски долара. 

Още по-интересни са да-
нните за преките чуждестран-
ни инвестиции. По официални 
данни на КНР, обемът на двус-
транните инвестиции през по-
следния период възлиза на 380 
милиарда долара, от които 240 
милиарда долара идват от ки-
тайски преки чужди инвести-
ции (ПЧИ) към чуждестранни 
партньори. 

Като цяло Бялата книга 
подчертава интереса на КНР 
към либерализация на търго-
вията и инвестициите. Това 
според Пекин е нужно да се 
направи в двустранен и мно-
гостранен формат. Като важен 
инструмент в това отношение 
се разглежда Регионалното 
всеобхватно икономическо 

получатели да изплащат външ-
ни заеми, както това се наблю-
дава на Малдивите, Шри Лан-
ка, Пакистан и някой други. 

В резултат започнаха об-
винения, че КНР ще конверти-
ра външния дълг на партньор-
ите си в „закупуване“ на тях-
ната политическа лоялност и 
за получаване на достъп до 
стратегически области и дей-
ности. Предвид подобни раз-
говори, Пекин е решил да въ-
веде клауза за „продължава-
що подобряване на устойчи-
востта на дълга“, за да се ми-
нимизират случаите на изпа-
дане в неплатежоспособност. 
В документа се казва, че Ки-
тай дава приоритет на иконо-
мическите и социални ползи, 
за да избегне дългови риско-
ве и финансови тежести. 

В Бялата книга определе-
но присъства завоалирана 
критика на Запада. Китай из-
ползва термина „определени 
страни“, като посочва, че съ-
щите провеждат курс на ед-
ностранчивост и хегемонизъм. 
Според авторите на докумен-
та тяхната политика е довела 

до разширяваща се пропаст 
между бедни и богати, загуба 
на независимост на световна-
та сцена и невъзможност за 
модернизация. 

Предвид горното Бяла-
та книга подчертава необхо-
димостта да се сложи край 
на господството на „отделни-
те държави“ в глобалната ико-
номика и да се премине към 
по-честна, справедлива, балан-
сирана, устойчива и ефектив-
на система на глобално упра-
вление и съвместно създаване 
на „по-светло бъдеще“.

От тази позицията инициа-
тивата „Един пояс, един път“ се 
разглежда като контрапункт, 
който вдъхва нов живот в ис-
торията на културния обмен и 
вдъхновява повече от 150 стра-
ни по света. 

От особено значение са 
срещите и разговорите, кои-
то се провеждат на форума по 
случай 10-годишнина от обявя-
ване на „Един пояс, един път“. 
Основен момент на този тре-
ти форум е забележимото от-
съствие на представители от 
западни страни. Единственият  

Момент от церемонията по свързването на трасето на 
високоскоростната железопътна линия Белград – Будапеща

Строителна площадка на хидроенергийния  
проект “Нам теун 1” в Лаос

Железопътната линия Адис Абеба – Джибути

партньорство (RCEP), където 
Китай играе ролята на нефор-
мален лидер. Подчертава се и 
влизането на Пекин в актуа-
лизираното Транс-Тихоокеан-
ско партньорство.

Друг фрагмент от Бялата 
книга е разделът за устойчи-
востта на дълга в рамките на 
„Един пояс, един път“. През по-
следните 5 – 7 години редовни-
те атаки от Запада срещу Ки-
тай по отношение на предоста-
вянето на преференциални за-
еми на развиващите се страни 
се превърнаха в стабилна тен-
денция. Говори се за така на-
речения „дългов капан“, т. е. за 
невъзможността на страните 

форум, Си Дзинпин обяви но-
ви планове като част от ини-
циативата. По-специално, той 
предложи създаването на пи-
лотна зона за сътрудничест-
во в областта на електронна-
та търговия по Пътя на копри-
ната и подписване на споразу-
мения за свободна търговия и 
защита на инвестициите „с го-
лям брой страни“, а също та-
ка обеща да премахне ограни-
ченията за достъп до чуждес-
транни инвестиции в произ-
водствения сектор на КНР. Си 
Дзинпин подчерта, че Китай е 
търговски партньор номер ед-
но за повече от 140 страни и 
„се движи в посока на по-го-
ляма отвореност“.

Скорошното посещение на 
Си Дзинпин в Европа даде още 
един тласък на инициативата 
„Един пояс, един път“ през при-
змата на инициатива за „Гло-
балното общество като споде-
лена съдба на човечеството“, 
тъй като между Пекин и Бел-
град бе сключено споразуме-
ние за това, че те са партньо-
ри в инициативата за споде-
лената съдба на човечеството. 
При което високоскоростната 
жп линия Белград – Будапеща 
е конкретен практически при-
мер в тази област. 

Известно е, че при посе-
щението на руския президент 
Владимир Путин в Пекин и 
проведените там разговори, 
които продължиха около два 
часа и половина, двамата ръ-
ководители излязоха със съв-
местно изявление „За задълбо-
чаване на отношенията на все-
странно партньорство и стра-
тегическо взаимодействие, на-
влизащи в нова ера“. 

Следва да се отбележи, че 
Русия многократно е изразя-
вала подкрепа за „Един пояс,  
един път“ и готовността си 
за съвместно развитие на 

интеграция в Евразия. 
На фона на рязката ескала-

ция на глобалното напрежение 
и процесите на дезинтеграция, 
насърчаването на дискурс за 
глобалната взаимосвързаност 
и съвместно развитие изглеж-
да изключително уместно, въ-
преки че предизвиква сред оп-
ределени кръгове скептицизъм. 

Вместо заключение за 
бъдещите перспективи на 

„Един пояс, един път“
Несъмнено „един пояс,  

един път“ като глобално ме-
роприятие със свръхогро-
мен мащаб в най-голяма 
степен ще зависи от някол-
ко фактора:

 От развитието на геос-
тратегическата обстановка – 
как ще се развива геополи-
тическия сблъсък „моноцен-
тричност против мултицен-
тричност“;

 Какъв ще бъде резулта-
тът от геоикономическата кон-
куренция между „неолиберали-
зма“ и модела на планово-па-
зарния синтез при значителна-
та държавна роля и присъст-
вие на социално-солидарни 
подходи;

 Как ще протече „Техно-
логическата битка“, свързана 
с развитието на „изкуствения 
интелект“.

В тази връзка не може да 
се отмине факта, че се тър-
си пряк конкурент на инициа-
тивата „Един пояс, един път“ 
с предложението за проекта 
IMEC – India-Middle East-Europe 
Corridor, обявен от САЩ, Ин-
дия, Саудитска Арабия и ОАЕ/
Обединените арабски емир-
ства, Франция, Германия, Ита-
лия и ЕС. Този проект бе пред-
ложен на срещата на Г-20 в 
Индия. Президентът на САЩ 
Джо Байдън нарече това съг-
лашение „историческо“, анало-
гично мнение се изказва в ин-
дийската и европейска преса. 
Дали този проект ще влезе в 
конфликт с „Един пояс, един 
път“, или тези две инициативи 
ще могат да се хармонизират и 
взаимно да се допълнят пред-
стои да видим?

така или иначе засега е яс-
но следното:

 „Един пояс, един път“ все 
повече се трансформира като 
алтернатива на глобалното гос-
подство на „колективния За-
пад“, моноцентричния свят на 
САЩ и егоизма на „Американ-
ския глобализъм“. Перспекти-
вите на „Един пояс, един път“ 
все повече ще зависят от инте-
реса и желанието на други дър-
жави и асоциации да „инвес-
тират” и се включат в създа-
ването на първоначално общо-
евразийска, а след това и гло-
бална система на взаимосвър-
заност и умножаване на инте-
грационните потенциали;

 В смисъла на горното 
инициативата „Един пояс, един 
път“ се изявява като нов ико-
номически и цивилизационен 
модел на взаимодействие със 
страните от „Глобалния Юг“ и 
света като цяло. Това е нов тип 
глобализация виждаща глобал-
ното общество като споделе-
на съдба на човечеството. Не-
ин основен принцип е този на 
„взаимноизгодното развитие“, 
който именно дава шанс за 
дългосрочно бъдеще.

представител на Европейския 
съюз бе унгарският премиер 
Виктор Орбан, който, както е 
известно, има сериозни разно-
гласия с Брюксел. Китайският  
вестник Beijing Times съобщи, 
че причината да няма запад-
ни лидери е, че Китай не им 
е отправил покана. Издание-
то аргументира това решение 
с желанието на Пекин да се 
концентрира върху отношени-
ята с развиващите се страни.

Инициативата „Един пояс,  
един път“ е международен проект  
на Си Дзинпин за развитие на 
икономическото сътрудничест-
во, който в момента обхваща 
около 80 страни в Азия, Африка 
и Европа. Откривайки третия 
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егионът Нинся 
граничи с Шън-
си на изток, Ган-
су на юг и запад 
и автономен ре-
гион Вътрешна 

Монголия на север. Има 
площ от около 66 400 ква-
дратни километра и е сла-
бо заселен, предимно пус-
тинен регион, съставен от 
обширно Льосовото плато 
и плодородната равнина на 
Жълтата река. 

Нинся е основното мес-
топребиваване на династия 
Западна Ся през 11 – 13-и 

век, създадена от народа 
тангут, който има значител-
ни постижения в литерату-
рата, изкуството, музиката 
и архитектурата и изобре-
тява тангутската писменост.

Дълго време Нинся е 
бил един от най-бедните 
райони в страната. 6,8-ми-
лионното население, око-
ло 30% от които са мю-
сюлмани от етническата 
група хуей, разчита до го-
ляма степен на скотовъд-
ството, натуралното земе-
делие и отглеждането на 
вълчи плодове, използвани 

Р

Нинся-хуейският автономен регион се намира в Северозападен 
Китай. В миналото територията е била самостоятелна 
провинция, след това за кратко става част от провинция 
Гансу, но през 1958 г. е реконституирана като автономен 
регион, в който живеят хората от етноса хуей – най-голямата 
малцинствена група в Китай сред 56-те етноса. 

Нинся – между Льосовото плато и 
равнината край Жълтата река

Географски районът  
на Нинся 

може да бъде разделен на 
две части. Южната е част 
от Льосовото плато с пла-
нината Лиупан като глав-
но било. Районът е покрит 
с дебел слой льос — кой-
то на някои места е дълбок 
повече от 90 метра, а реле-
фът е сравнително плосък. 

В северна част се прос-
тира равнината Нинся, раз-
положена край Жълтата ре-
ка, която навлиза в равни-
ната от платото Цинхай, те-
че на изток и след това за-
вива на север към Вътреш-
на Монголия. На запад от 
равнината се намират пла-
нините Хълан, които слу-
жат като подслон срещу бу-
рите от пустинята Тенгер.

Разположена на над-
морска височина от 1100 – 
1200 метра над морското 
равнище, равнината Нин-
ся се спуска постепенно от 
юг на север. Равнината е су-
ха област, но Жълтата ре-
ка осигурява добро напоя-
ване. През последните 2000 

в традиционната китайска 
медицина.

През 80-те години на ми-
налия век винопроизвод-
ството придобива значител-
но икономическо значение 
и оттогава се превръща в 
основен поминък, населе-
нието. По данни от 2017 г.  
Нинся вече има почти 400 000  
декара лозя и произвежда 
120 милиона бутилки ви-
но – една четвърт от ця-
лото винопроизводство  
на страната.

терасирани полета  
край град Гуюен

Жълтата река

Изглед към кулата Хуанхъ 
в град Цинтонся
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години се изгражда обшир-
на система от канали (с об-
ща дължина приблизително 
1397 километра). Мащабни-
те проекти за мелиорация и 
напояване правят възмож-
но отглеждането на редица 
земеделски култури. Мре-
жата от канали с върби и 
оризища придава на пейза-
жа вид, наподобяващ този 
на Южен Китай. 

Климатът на Нинся е 
континентален. Температу-
рите достигат максимално 
27° C  до -14° C  през зимата.

Етническият състав  
на региона 

включва предимно етноса 
хан, който съставя най-го-
ляма част от населението, 
етноса хуей, а също и ман-
джурци и малки групи ти-
бетци и монголци. Ислямът 
и будизмът са най-изповяд-
ваните религии. В Нинся 
преобладава селското на-
селение, като по-голямата 
част от него се занимава 
със скотовъдство и земеде-
лие. Това е един от по-слабо 

от началото на 70-те годи-
ни на миналия век и ско-
ростни пътища от Шидзу-
ейшан на север до Джону-
ей на запад и до Гуюен на 
юг допълнително стимули-
рат регионалното икономи-
ческо развитие. 

нопроизводството е обеща-
ваща област за развитие. 

Полезните изкопаеми 
на Нинся се състоят глав-
но от запаси от въглища, 
като четири основни въ-
глищни полета са разпръс-
нати из целия регион. Въг-
лодобивът не е бил особе-
но развит в миналото, но 
след построяването на же-
лезопътната линия Баотоу 
– Ланджоу през 1958 г. ре-
гионът се превръща в една 
от основните бази за добив 
на въглища и производство 
на топлинна енергия в Се-
верен Китай. Провинцията 
има запаси от петрол, при-
роден газ, гипс, кварцов пя-
сък, барит, силикс (силици-
ев диоксид) и варовик.

Индустрията в региона 
се разраства стабилно. При-
родните ресурси и селско-
стопанските продукти ка-
то вълна и захар са в ос-
новата на много предприя-
тия. Близките запаси от въ-
глища водят до развитие-
то на химическа промиш-
леност в Инчуан. Регионът 
също така произвежда ма-
шини, строителни матери-
али и потребителски сто-
ки като хартия, хранител-
ни продукти и вълнени и 
памучни тъкани. Разшире-
нието на главната железо-
пътна линия между Пекин 

населените райони на Ки-
тай. В широко разпръсна-
тите градове жителите тра-
диционно са били отдадени 
на занаятите. От 1949 г. оба-
че повече работници започ-
ват да се наемат в минно-
то дело и производството. 
Нинся-хуейският автономен 

регион е с третия  
най-малък БВП в Китай.

Неговият номинален БВП 
през 2011 г. беше само 200,0 
милиарда юана (32,7 мили-
арда щатски долара) и БВП 
на глава от населението от 
21 470 юана (3143 щатски 
долара). 

Равнината Нинся дава 
богата реколта от пшени-
ца и висококачествен ориз. 
Сложната система от древ-
ни и нови напоителни кана-
ли е подобрила селскосто-
панските добиви в региона. 
Основната пазарна култура 
е захарното цвекло. 

В смесените земедел-
ски и пастирски райони се 
отглежда висококачестве-
на порода овце, опитомена 
форма на архарът от Източ-
на Монголия. Вълната му е 
мека, бяла и лъскава. Ман-
джурците пък отдавна са из-
вестни с развъждането и от-
глеждането на свине. Масо-
во се отглеждат и пъпеши, 
кайсии и други плодове.

В последните години ви- 

от периода на Западна Ся, 
както и императорски и 
кралски гробници на За-
падна Ся (на около 35 км 
западно от града). 

В северната част на ре-
гиона са запазени и голе-
ми участъци от Великата 
китайска стена,  като ня-
кои от тях са достъпни от 
столицата Инчуан. На око-
ло 50 км южно от Инчуан, 
на хълм край Жълтата река 
близо до Цинтонся, стои бу-
дисткият паметник на 108-
те пагоди, който датира от 
времето на династия Юен 
(1206 – 1368). Пагодите, вся-
ка от които е висока от 2,5 
до 3,5 метра, са подредени 
нагоре по склона под фор-
мата на голям триъгълник. 

На юг, по протежение на 
северния маршрут на древ-
ния Път на коприната на 
около 55 км северозападно 
от град Гуюен, има пореди-
ца от пещери в планината 
Сюми, които показват добре 
запазени будистки статуи, 

Инчуан – столицата  
на Нинся-хуейския 
автономен регион, 

се намира в центъра на рав-
нината Нинся и е бил извес-
тен в древността като град 
на западната граница на 
Китай. До средата на 20-и 
век той е до голяма степен 

търговски център за сел-
скостопански и животин-
ски продукти. Оттогава там 
са построени средни и до-
ри големи фабрики. 

В града се намират някол-
ко забележителни приме-
ра за будистка архитектура  

и Баотоу, свързва Инчуан с 
две големи регионални ин-
дустриални бази – Баотоу 
на североизток и Ланджоу, 
провинция Гансу, на югоза-
пад и спомага за развитие-
то на индустрията и търго-
вията. Няколко магистрал-
ни и експресни мостове, по-
строени през Жълтата река 

създадени през 6-и до 10-и 
век. Най-високата от тях е 
над 20 метра. По-на юг се 
намира планината Лиупан 
– също важна туристическа 
дестинация.

Инчуан – столицата на Нинся-
хуейския автономен регион

Гробниците на Западна Ся

Будисткият паметник  
на 108-те пагоди

Части от Великата китайска 
стена в Нинся
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Ян Мин: Ще продължа усилията си  
за опазване на реката
В миналото река Куджу в провинция Юннан, 
е била пример за замърсяване в резултат на 
недобросъвестното отношение на хората, живеещи 
около нея. През 2021 г. Ян Мин, заедно със свои 
съселяни, започва кампания за опазването на реката, 
организирайки патрули и повишавайки екологичното 
съзнание на хората. Благодарение на нейните усилия 
река Куджу постепенно възвърна естествения си вид. 
А Ян Мин казва, че ще продължи да работи за нейното 
опазване.

П
рез 2020 година 
Китай даде тър-
жествено обеща-
ние на света да се 
стреми да постиг-
не пикови въг- 

леродни емисии до 2030 г. 
и въглеродна неутралност 
до 2060 година. 

Оттогава страната върви 
с висока скорост за пости-
гане на тези цели, посочи 
агенцията. Много се набля-
га на открояващи се важни 
области в екологичното раз-
витие на страната като ка-
пацитет за възобновяема-
та енергия, на индустриал-
ната модернизация и гло-
балното лидерство в нови-
те енергийни превозни сред-
ства (NEV), фотоволтаици-
те и литиевите батерии.

Запасите от NEV в Ки-
тай са се увеличили пове-
че от четири пъти от края 
на 2020 г., достигайки по-
вече от 20 милиона едини-
ци към края на 2023 г. Та-
ка Китай стана най-големи-
ят производител и потреби-
тел на NEV в света.

Инсталираният възобно-
вяем енергиен капацитет в 
Китай надмина този на то-
плинната енергия за първи 
път миналата година, спо-
ред Хуо Фупън, служител 
от Националната комисия 
за развитие и реформи на 
Китай. През 2023 г. на Ки-
тай се падат около полови-
ната от инсталирания в све-
та капацитет за възобновя-
ема енергия.

Анализаторите припис-
ват динамичното развитие 
на новата енергийна ин-
дустрия на Китай на поли-
тиките на страната за еко-
логичен растеж, огромния 
вътрешен пазар, пълните 

промишлени вериги и ве-
риги за доставки и богатия 
набор от талантливи кадри.

Позовавайки се на при-
мера с нови енергийни пре-
возни средства, служите-
лят на китайското минис-
терство на промишлеността 
и информационните техно-
логии Хъ Хайлин отбеляза, 
че Китай има предимства-
та на широко пазарно тър-
сене, цялостна индустриал-
на система за осигуряване 
на доставки и огромен на-
бор от висококвалифицира-
на работна ръка. 

В допълнение на това 
постоянните технологични 
иновации и научноизследо-
вателската и развойна дей-
ност на Китай също са част 
от конкурентното предим-
ство на страната в сектора, 
каза той.

Новата енергийна индус-
трия на Китай не само по-
стигна успех на вътрешния 
пазар, но също така актив-
но се разширява извън гра-
ниците на страната, пови-
шавайки нивото на конку-
рентоспособност на сектора.

„Китай има способнос-
тта и отговорността да из-
ползва сравнителното си 
предимство в новата енер-
гийна индустрия, за да пре-
достави на света китайски 
технологии, продукти и ре-
шения на света“, каза Хуо 
Фупън.

В доклад на Междуна-
родната агенция по енер-
гетика (IEA) се казва, че 
през 2023 г. производство-
то на полисилициеви фото-
волтаични модули в САЩ, 
Индия и ЕС е било съответ-
но 30 процента, 10 процен-
та и 60 процента по-скъпо 
отколкото в Китай.

През последното десети-
летие цените на слънчеви-
те модули са намалени с 
повече от 80 процента, ка-
за старши анализаторът на 
IEA Хами Бахар, отбеляз-
вайки, че по-ниските це-
ни на слънчевите модули 
са допринесли за широкото 

създадат условия за лоял- 
на конкуренция и свобод-
на търговия, подчерта Хъ 
Хайлин.

Междувременно Синхуа 
съобщи, че китайското пра-
вителство планира да запо-
чне общонационално еколо-
гично проучване тази годи-
на. Изследването, което ще 
бъде петото в страната от 
2000 г. насам, ще продъл-
жи две години. 

В изследването ще участ-
ват  специалисти от минис-
терството на екологията и 
околната среда на и Ки-
тайската академия на на-
уките. Той има за цел да 
осигури решаваща важна 
подкрепа при дефиниране-
то на екологичните черве-
ни линии, разработването 
на стратегии за създаване 
на ключови функционални 
зони и стратегическото пла-
ниране на мащабни проек-
ти за консервация и рестав-
рация.

Проучването ще се про-
веде в три пространствени 
мащаба, а именно нацио-
нално ниво, ниво на клю-
чов регион и ниво на про-
винция.

По-конкретно, тези клю-
чови региони включват ба-
сейна на Жълтата река, ико-
номическия пояс на река 
Яндзъ, региона Пекин – Ти-
ендзин – Хъбей, района на 
Големия залив Гуандун – 
Хонконг – Макао и района 
на делтата на Яндзъ.

Според доклад за проуч-
ване и оценка на промени-
те в екологията на страна-
та през периода 2015-2020 г. 
състоянието на екосистеми-
те се оценява като стабилно 
и продължаващо да се по-
добрява, отбелязва Синхуа.

внедряване на соларни фо-
товолтаични проекти по 
света.

Китай е подписал спо-
разумения за изграждане 
на нови енергийни проек-
ти с около 100 държави и 
региони по света, докато 
китайските NEV са изне-
сени в повече от 180 стра-
ни и региони по света, ка-
за Хуо Фупън.

Докато някои западни 
страни коментираха на-
растващото предлагане на 
NEV в Китай като доказа-
телство за „свръхкапаци-
тет“, Китайската икономи-
ческа кръгла маса оспори 
тази оценка. Хъ Хайлин 
подчерта, че превишаване-
то на производствения ка-
пацитет на една страна над 
вътрешното търсене е оби-
чайно и нормално явление 
в целия свят. То отразява 
до известна степен сравни-
телните предимства на ед-
на страна, а също така е ре-
зултат от международното 
разделение на труда и съ-
трудничеството.

Според Хуо Фупън опи-
тите за прибягване до про-
текционизъм не само ще 
нарушат глобалните вери-
ги за производство и дос-
тавки в новата енергийна 
индустрия, но и ще подко-
паят прехода на света към 
нисковъглеродно развитие.

За да се справят с измене- 

Новият енергиен бум в Китай подхранва 
глобалната зелена трансформация
Продължителният 
фокус на Китай върху 
нисковъглеродното 
развитие подхранва 
бързото развитие 
на нови енергийни 
източници във 
втората по големина 
икономика в света. 
Участници в петата 
среща на Китайската 
икономическа кръгла 
маса, организирана 
неотдавна от агенция 
Синхуа, заявиха, че 
бумът в развитието 
на нови енергийни 
източници в Китай 
не само подкрепя 
постигането на 
целите за зелено 
развитие на 
страната, но също 
така допринася за 
глобалната зелена 
трансформация.

нието на климата, всички 
държави и региони по све-
та трябва да използват съ-
ответните си конкурентни 
предимства, да засилят от-
вореното сътрудничество и 
координацията на полити-
ките, да насърчат обмена на 
иновативни резултати и да  

Китай харчи милиарди долари за защита на околната среда и си е поставил за цел да бъде лидер 
в борбата с изменението на климата

Служител зарежда обществен автобус с газ на водородна 
бензиностанция в квартал Пудон в Шанхай

еКолоГия
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Тайван служи като инструмент на САЩ  
за конфронтация с бурно развиващия се Китай

Пекин няма да позволи 
хегемония и политика на силата 
да подкопават мира в Азиатско-
тихоокеанския регион

Н

В

а 2 юни китай- 
ският министър 
на отбраната 
Дун Дзюн, кой- 
то участва в про- 
веждащия се в 

Сингапур диалог „Шан-
гри-Ла“, изнесе реч на те-
ма „Китайската визия за 
глобална сигурност“.

„В момента, когато све- 

тът е в хаос и хората от 
всички страни копнеят за 
мир и развитие, проспе-
ритетът и стабилността на 
Азиатско-тихоокеанския ре-
гион през последните десе-
тилетия и източноазиатско-
то икономическо чудо да-
доха силен тласък на све-
товното развитие и осигу-
риха стабилна основа за 

глобалната сигурност. Те съ-
що така ни дадоха важни 
идеи“, каза Дун Дзюн.

По думите му, „трудно 
извоюваните постижения 
в областта на развитието 
и стабилността в Азиат-
ско-тихоокеанския реги-
он са резултат от обща-
та мъдрост и съвместни-
те усилия на страните от 

региона и трябва да бъдат 
ценени“. 

„Няма да допуснем хеге-
монизмът и политиката на 
силата да подкопаят Азиат-
ско-тихоокеанския регион, 
нито ще позволим в него 

да бъдат внесени геополи-
тически конфликти, студени 
или горещи войни, както и 
няма да позволим на някоя 
държава или сила да създа-
ва войни или хаос тук“, под-
черта министърът.

Боян ЧУКоВ,
международен експерт 
и наблюдател

специален коментар за 
КМГ международният 
експерт и наблюдател 
Боян Чуков е категори-
чен, че САЩ искат да 
създадат от Тайван един 

анти-Китай. Той коментира и някои 
от първите изявления на новия ръ-
ководител на администрацията в 
Тайпе, непосредствено след нача-
лото на мандата му.

Тайван навлезе отново в между-
народната новинарска лента, след 
встъпването на 20 май в длъжност 
на Лай Циндъ като ръководител на 
администрацията на Тайван. Него-
вите изказвания, разбира се, напра-
вени с окуражаващата подкрепа на 
САЩ, подсказват, че ще продължи 
да се развива все по-активно лини-
ята за признаване на някаква неяс-
на „независимост“ на Тайван, която 
напълно противоречи на факта, че 
огромното число държави по света 
признават принципа на „Един Ки-
тай”. С тези думи започва комен-
тара си експертът. Той припомня, 
че съществува консенсус от 1992 г., 
според който Пекин и Тайпе се обе-
диняват, че „в света има само един 
Китай и Тайван е негова нераздел-
на част”.

„Искам да обърна внимание, че 
засега само 12 са държавите, кои-
то признават остров Тайван за от-
делна държава, а между тях един-
ствената по-известна страна е Ва-
тикана. Реално няма нито една 

Foreign Affairs се предлага промяна 
на американската политика по от-
ношение на Тайван. Авторите Кар-
дън и Каванаг считат, че Китай ня-
ма да извърши десант на острова, а 
ще се стреми във времето с помо-
щта на „меката сила“ да постигне 
обединение на Тайван с континента-
лен Китай. От това следва, че тър-
говската война между Пекин и Ва-
шингтон ще придобие още по-дра-
матични черти.  

В края на коментара си Боян 
Чуков подчертава пълното разби-
ране от страна на българския на-
род към китайския народ и негови-
те чувства по отношение на Тайван. 
„Аналогична е ситуацията и при нас 
с Македония и македонците. С тази 
разлика, че България пропусна вре-
мето, когато можеше да реши то-
зи български национален проблем”.

„Аз съм убеден, че Си Дзинпин 
има стратегия и методично работи 
за нейното реализиране по отноше-
ние на Тайван. Китай няма да упо-
треби военна сила за реинтегрира-
нето на острова. Освен ако амери-
канците не оставят друг избор на 
Пекин и принудят КНОА да се на-
меси”, категоричен е коментаторът. 

Китай с последните свои гло-
бални инициативи, освен широко 
известната Инициатива „Пояс и 
път” продължава своя мирен въз-
ход. В този дух бяха лансирани от 
Си Дзинпин преди две-три годи-
ни Инициативата за глобално раз-
витие, Инициативата за глобална 
сигурност и Глобалната цивилиза-
ционна инициатива. Китай се на-
ложи като безспорен лидер на Гло-
балния юг, на незападните страни. 
Пекин е активен член и модератор 
на сериозни международни органи-
зации като БРИКС и ШОС.

„Убеден съм, че сагата с Тайван 
ще приключи с категоричен успех 
за Си Дзинпин и китайския народ. 
За съжаление новият ръководител 
на администрацията в Тайпе още 
от самото начало на своя мандат 
създава предпоставки за граждан-
ска война на острова и се поставя 
изцяло в услуга на американската 
геостратегия в Азиатско-Тихооке-
анския регион. Това предполага се-
риозни изпитания в обозримо бъ-
деще за КНР”. 

По повод информациите за стар-
тиралите китайски военно-морски 
учения, експертът пояснява, че в 
резултат на неразумните и прово-
кативни декларации на новия шеф 
на администрацията в Тайпе, от 
китайска страна бе реагирано не-
забавно. Стартираха китайски во-
енно-морски учения около остров 
Тайван. Китай подсказа за пореден 
път, че в никакъв случай няма да 
приеме безучастно новите вербал-
ни провокации на Лай Циндъ, кой-
то се самонарича по англосаксон-
ски маниер Уилям Лайън...

Тайпе се опитва да вкара в упо-
треба понятието „тайванска нация”. 
Разбира се, това е в разрез с наиме-
нованието на острова – Китайска ре-
публика, и няма никаква логика в 
Китайската република да има „тай-
ванска нация“! – казва още Чуков.

„Но, тук, бих искал да кажа на 
нашите китайски приятели, че ние 
българите отдавна познаваме тази 
коварна технология за формиране 
in vitro на нации. Става въпрос за 
нашата вечна драма с Македония. 
Това са абсолютно същите полити-
чески технологии, чрез които се мо-
делират, така да се каже от „кръв-
ни братя и сестри” две различни на-
ции В последствие те се разделят 
и се противопоставят едни на дру-
ги. САЩ иска да създаде от Тай-
ван един анти-Китай.”

Международният експерт се спи-
ра и на една интересна публика-
ция от 21 май, в американското сп. 
Foreign Affairs - статия от Айзък Кар-
дън и Дженифър Каванаг, от която 
става ясно, че американската страте-
гия по отношение на Тайван има за 
цел противопоставяне и забавяне на 
просперитета и развитието на КНР.

Островът служи като инструмент 
на САЩ за конфронтация с бурно 
развиващия се Китай. Вашингтон 
никога няма да се примири с факта, 
че под мъдрото и умело ръковод-
ството на Си Дзинпин през послед-
ните десетина години Китай плав-
но, но напълно уверено се превър-
на от обект в субект в международ-
ните отношения и започна да води 
своя независима външна политика. 
Това е лукс, който все още не могат 
да си го позволят повечето държа-
ви по света. В статията в списание 

сериозна държава, която да е съ-
гласна с постановката, че Тайван 
притежава независимост и не е не-
разделна част от Китай”, подчерта-
ва експертът.

„Смущаващо е обаче, че при 
встъпването в длъжност на Лай 
Циндъ, от американска страна при-
състваше официална делегация на 
високо ниво, което подсказва, че 
САЩ ще продължат да развиват 
конфронтационната си теза, че ос-
тровът притежава някакъв вид неза-
висимост и е нещо различно от кон-
тинентален Китай. Американската 
позиция ще продължи да трови от-
ношенията между Пекин и Тайпе, 
от една страна, и двустранните от-
ношения между КНР и САЩ”, от 
друга, категоричен е Боян Чуков. 

Китай през последните десети-
на години под ръководството на Си 
Дзинпин се оформи като единстве-
ната страна в света, която има зна-
чителен ресурс да промени сегаш-
ния международния дневен ред, из-
граден на правила, благоприятства-
щи глобалния хегемонизъм на САЩ 
и еднополюсния свят. Пекин при-
тежава внушителен икономически, 
дипломатически, военен, финансов 
и технологичен потенциал. 

През последните години Китай 
много релефно се наложи като дър-
жава-лидер на Глобалния юг, кой-
то, воден от Пекин, плавно напус-
ка американоцентричния свят, про-
дължава коментара си видният меж-
дународник.

Той се спира и на неотдавнаш-
ната визита на руския президент в 
Пекин: „Много се говори и за Ру-
сия в този контекст, че тя също вър-
ви в тази посока. Да, това е така, 
но Русия не разполага с изброени-
те по-горе ресурсни възможности 
на Китай”.

Боян Чуков е категоричен, че 
под ръководството на Си Дзинпин 
Пекин постигна нещо, което е из-
ключително важно за просперите-
та на всяка една нация. Китайци-
те придобиха „ментален суверени-
тет“ за разлика от руснаците. По-яс-
но казано, Пекин уверено излезе 
от евроатлантическата когнитивна 
матрица и крачи по своя уникален 
национален път напълно съобразен 
с китайския цивилизационен код.

ГеополиТиКА
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здрАве

Все повече възможности за младите хора  
в индустрията за грижа за възрастните хора

А
ко преди грижите за ста-
ри хора се вършеха съ-
що от такива в напред-
нала възраст и дори пен-
сионери, днес в тази ин-
дустрия в Китай навлизат 

все по-вече младежи, родени след 
80-те и 90-те години, водейки та-
ка до нейната качествена промяна. 

Йен Ян Джунци помага на 92-го-
дишен старец, страдащ от паркин-
сон, да се изкъпе, като през цялото 
време разговаря с него, опитвайки 
се да го предразположи. Младият 
мъж е вършил това повече от 200 
пъти и всеки път се отнася към за-
дълженията си изключително отго-
ворно. Преди всяка процедура, Йен 
Ян се запознава с общото здраво-
словно състояние на човека, кога-
то ще обслужва, за да се подгот-
ви. Също така изпраща на родни-
ните му подробности за процедура-
та, за да са спокойни. Целият про-
цес трае около час. „Това е профе-
сионална и изискваща физически 
усилия работа. Макар да е умори-
телно, радвам се да видя доволни 
клиенти след банята“, казва той.

Работата на Йен като помощник 
за къпането на възрастни хора е по-
влияна от неговото детство: „Жи-
вях с баба и дядо, докато завърших 
прогимназията. Спомням си, че те 
рядко се къпеха, след като навър-
шиха 70 години, защото подът на 
банята беше хлъзгав, а светлината 
слаба и не смееха да влизат често“. 
След като разбира, че много въз-
растни имат същия проблем, Йен 
решава да се занимава с подобря-
ване качеството на техния живот. 

През последните години, в рам-
ките на държавната стратегия за сп-
равяне с проблема със застаряващо-
то население излизат редица мер-
ки, свързани със заплатата и про-
фесионалните квалификации в сек-
тора, и все повече млади хора виж-
дат възможности за добра реали-
зация и кариерно развитие в него.

27-годишният Уан Чън вече има 
5-годишен опит и в момента е от-
говорник за медицинските сестри 
в Дома за социалното помагане 
на район „Янпу“ в Шанхай. Със 
своите отлични умения той е топ 
специалист в сектора, признат от 
шанхайските власти, и през 2023 г. 

„Обръщам повече внимание на 
душевния мир на възрастните хо-
ра и се надявам да създам в домо-
вете приятна и весела атмосфера“, 
казва той, и обяснява, че обитате-
лите на управляваните от него до-
мове снимат и споделят социални-
те мрежи кратки клипове за еже-
дневието си и имат над 3 милиона 
последователи. Това, според Фан, 
изпълва домовете с енергия и про-
меня традиционните представи на 
хората за тях.

Разнообразните нужди изискват 
по-високи умения и способности на 
хората, занимаващи се с грижи на 
възрастни хора. А участието на по-
вече младежи непрекъснато се по-
вишава качеството на индустрия-
та. Данните показват, че до края на 
2022 г. китайското население на и 
над 65 години доближава 210 мили-
она, а според прогнозите до 2035 г.  
хората на и над 60 години ще над-
вишат 400 милиона и ще заемат 
над 30% от общото население на 
страната. Спрямо огромното тър-
сене, професионалистите в секто-
ра са далеч от достатъчни, особе-
но младите. 

За да се справи с тази ситуация, 
през последните години Министер-
ството за граждански дела засил-
ва подготовката на млади кадри, 
и излезе с редица мерки в тяхна 
подкрепа, включително повишава-
не на заплащането.

„Наред с повишаването на за-
платите и професионалните уме-
ния, както и използването на нови 
технологии, услугите за възрастни 
хора ще станат по-атрактивни за 
младите, това ще насърчи качест-
веното развитие на сектора и по-
вече старци да живеят щастливо“, 
казва Чао Ихао.

рупа китайски учени са пионери в създа-
ването на първия в света чип за допъл-
ващо зрение, вдъхновен от мозъка, кой-
то дава на машините способност за визу-
ално възприятие, подобно на човешкото, 
съобщава агенция „Синхуа“.

Визуалното възприятие, управлявано от AI, по-
лага основата за трансформираща технологична ре-
волюция, особено в областта на безпилотните сис-
теми като автономното шофиране.

Изследователите от университета „Цинхуа“ са 
се вдъхновили от принципите на човешката визу-
ална система и са създали технология за усещане 
на зрението, която разгражда визуалната инфор-
мация на фундаментални визуални представяния.

Екипът е проектирал чипа за зрение Tianmouc, 
който е способен на високоскоростно събиране на 
визуална информация при скорост от 10 000 кадъра 
в секунда с 10-битова точност. Тази революционна 

иновация също може да се похвали с 90% нама-
ление на честотната лента и работи с ниска кон-
сумация на енергия.

Г

Китайски учени създадоха първия  
в света чип за допълващо зрение

по случай 1 май е удостоен с „Ор-
ден на труда“.

След гимназията Уан Чън за-
вършва специалност „Обслужва-
не и управление на възрастни хо-
ра“ в Професионалния колеж за 
социални дейности в Чанша. Спо-
ред него, в тази сфера има добри 
перспективи за кариерно развитие, 
тъй като липсват достатъчно под-
готвени кадри и е нужно в нея да 
влязат повече млади хора. За 5 го-
дини медицинските сестри в дома, 
където той работи, са се увеличи-
ли до близо 30 и все повече мла-
ди хора обръщат поглед към тази 
индустрия.

Личностното удовлетворение съ-
що е важен мотив за някои мла-
дежи да изберат работа в хосписи 
и домове за възрастни.

През октомври миналата годи-
на Лиу Фусин, колега на Йен Ян 
Джунци, помага на пациент с Алц-
хаймер, когато той внезапно изпада 
в инконтиненция. Месец по-късно, 
когато Лиу отново посещава старе-
ца, той веднага го познава. „Това 
беше като удар в сърцето ми. Бе-
ше забравил много неща, но мен 
ме беше запомнил. В този момент 
реших каква искам да бъде профе-
сията ми“, разказва младежът.

През последните години уве-
личаването броя на застаряващо-
то население води и до по-голямо 
търсене на услуги за грижа, как-
то и до появата на нови професии. 

Неотдавна в китайската социална 
мрежа „Уейбо“ на въпрос „Желае- 
те ли да се занимавате с обслуж-
ване на възрастни хора?“ 60% от 
отговорилите над 40 000 души по-
сочиха, че биха опитали, „защото 
има перспектива“. Официална ста-
тистика пък показва, че броят на 
служителите под 35-годишна въз-
раст в институции за грижи за въз-
растни хора се увеличава с всяка 
следваща година.

Младостта и старостта са два 
напълно различни етапа от живота 
на човек, но с навлизането на по-
вече млади в индустрията за гри-
жа за възрастните, в нея настъпва 
нова атмосфера. 

„Пълно е с енергия“, това е оцен-
ката на Чао Ихао, директор на До-
ма за социално помагане в шан-
хайския район „Янпу“. По негово-
то мнение младите хора са доне-
сли огромна промяна в професия- 
та. „Много млади служители са из-
раснали с дядовците и бабите си, 
затова имат дълбоко чувство към 
възрастните. Те са способни да съз-
дадат приятни усещания у старци-
те в дома, които на свой ред им 
отговарят със същото“, казва той.

Фан Дзинлин, на 26 години, е 
мениджър на пет старчески дома 
в град Сючан и създаването на за-
ли за електронни игри в тях е не-
гова инициатива, с която се опит-
ва да накара възрастните да вля-
зат в света на младите.
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Двайсет държави  
за четири години

а Къ, момиче 
от Пекин, роде-
но след 1995 г., 
е една от тях. 
„Не ми харесва 
да ме контроли-

рат, обичам да живея сво-
бодно“, започва разказа си 
за своя опит да бъде бло-
гър-пътешественик три го-
дини, както и да се наслаж-
дава на свободата зад скри-
тите предизвикателства.

Да Къ е на 28 години 
и след дипломирането си 
от специалност „Управле-
ние на туризма“ постъпва 
в туристическа компания, 
но само след една година, 
се сбогува тази работа.

„Заплатата от няколко 
хиляди юана в Пекин, не 
беше висока, а перспективи-
те за развитие като цяло не 
бяха добри. Това, съчетано с 
любовта ми да пътувам, ме 
накара да напусна, да пъту-
вам няколко месеца с наме-
рение след това отново да 
си търся работя“, обяснява 
Да Къ. Именно тези някол-
ко месеца обаче променят 
изцяло живота й.

„Когато бях в чужбина, 
печелех малко пари, пазару-
вайки за други хора и имах 
малко спестявания. След то-
ва мой приятел ме посъ-
ветва да направя няколко 
клипа от пътешествията си.  

опулярността на 
спорта, фитнеса 
и активния на-
чин на живот 
продължава да 
расте, а с нея и 

интересът към специали-
зирана спортна козметика. 
Повече марки за красота 
пускат продукти, предназ-
начени за спортните усло-
вия, които се превръщат в 
нова и нарастваща тенден-
ция на пазара. Ако се вгле-
даме в световния козмети-
чен пазар, ще забележим, че 
още през 2013 г. в САЩ и 
Европа започнаха да се поя- 
вяват марки, съчетаващи 
грижа за кожата и устой-
чивост по време на спорт-
ни дейности. Тази тенден-
ция бързо набира скорост 
и днес става все по-попу-
лярна.

На китайския пазар за 
„спортна красота“ днес се от-
криват множество възмож- 

Това беше времето, кога-
то социалните медии като 
ТикТок станаха популярни. 
Тогава нямах намерение да 
се превръщам във влогър“, 
казва момичето.

За Да Къ, която дотогава 
никога не е снимала с ка-
мера, създаването на виде-
оклипове се оказва нелека 
задача, но постепенно се за-
интригува. „Приятелят ми е 
фотограф, така че в начало-
то често го наблюдавах и се 
учех малко по малко. Едно-
временно с това се научих 
и да редактирам клипове-
те. Постепенно успях да на-
правя сама няколко добри 
клипа и създадох акаунта си 
„Пътуване с Да Къ в остав-
ка“. С всеки следващ клип 
качеството на съдържание-
то се повишава и броят на 
последователите на Да Къ 
надхвърля вече 2 милиона.

Независимо дали е клип 
в движение или музиката 
към него, когато го види у 
човек се поражда неустои-
мо желание а тръгне на път, 
а обясненията на Да Къ го 
карат да я почувства като 
стар приятел. „Не обичам 
да посещавам известни за-
бележителности, а да пре-
живявам всичко в дълбо-
чина в дадена местност и 
да заснема най-истински-
те си чувства. Затова и не 

пускам клипове много бър-
зо“, споделя тя.

Най-голямото удовлет-
ворение за Да Къ е, че е ус-
пяла да пропътува 20 дър-
жави за 4 години, макар и 
само в рамките на Азиат-
ския континент. И казва, 
че всякъде хората са били 
гостоприемни. „Особено в 
Близкия изток бяха толко-
ва приятелски настроени, 
че си помислих дали пък не 
искат да ни задържат при 
тях“, разказва с усмивка мо-
мичето.

Освен с местните жи-
тели, които среща по пътя 
си, Да Къ пътува и с дру-
ги любители на пътешест-
вията. „Обикновено тръг-
вам сама, по пътя обаче сре-
щам много хора, които съ-
що пътешестват. Ако си до-
паднем, продължаваме за-
едно, ако не – всеки поема 
по свой път“.

Това е третата година, в 
която Да Къ е пътуващ вло-
гър и се препитава като ди-
гитален номад. Казва, че то-
зи модел на работа й допа-
да повече, тъй като зависи 
единствено от себе си и не 
е под постоянен контрол.

Спомня си как веднъж 
отишла в хостел на остров 
Бали, където се събирали 
дигитални номади от цял 
свят. „Те идваха от различни 

компании, индустрии и дър-
жави, но всички имаха за 
какво да си говорят и често 
им идваха нови идеи. Ня-
кои от тази група вече бяха 
постигнали финансова не-
зависимост или поне бяха 
достатъчно стабилни в това 
отношение, за да могат да 
плащат да бъдат свободни. 
Моите доходи идват основ-
но от реклами и са много 
по-високи от предишната 
ми работа, така че мога да 
си харча за ежедневни пъ-
тувания“, казва Да Къ.

Но зад по-високите до-
ходи и свободата се крият 
и предизвикателства. „Има 
моменти, в които доходите 
са нестабилни и работата и 
животът са се превърнали в 
едно цяло. Например, поня-
кога виждам нещо и първа-
та ми реакция е да го сни-
мам, дори да не ми харесва 
кой знае колко. Това е не-
видимо ограничение, кое-
то се формира с времето. 
Нещо като професионално 
изкривяване“, обяснява тя.

Дигиталното номад-
ство изисква и висока сте-
пен на самосъзнание и 

дисциплина, защото край-
ната свобода може да до-
веде и до несъзнателно от-
пускане. Да Къ се шегува, 
че има нужда някой да бу-
та напред и понякога не ис-
ка да полага усилия, но на-
края се мобилизира и пре-
одолява всичко. „Дигитал-
ните номади в Бали бяха 
свободни, но дисциплини-
рани. Лягаха си вечер в 11 
часа, никой не пречеше на 
останалите, ставаха в 5-6 су-
тринта, за да правят йога 
или да тичат. Водеха дис-
циплиниран и активен на-
чин на живот“, разказва тя 
за видяното в индонезий-
ския курорт.

За бъдещето, момиче-
то все още няма конкрет-
ни планове. „Изглежда, че 
съм от хората, които съдба-
та подтиква да правят по ед-
на стъпка, живеейки пове-
че за момента. Не мисля, че 
има за какво да се притес-
нявам, важното е просто да 
правиш това, което правиш 
в момента. Но ако трябва 
да се върна на работа сега, 
не мога да го направя“, ка-
тегорична е тя.
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Дигиталните номади са хора, които нямат постоянно работно 
място, а използват онлайн платформи, за да вършат задълженията си 
към своите компании. Според „Доклад за тенденциите в трудовите 
взаимоотношения 2022 г.“ на един от големите китайски сайтове 
за работа „Джаопин“, 76,4% от хората, родени след 2000 година, са 
готови да станат дигитални номади, а броят им в света през 2022 г. 
е достигнал 35 милиона души.

ности за бизнес развитие. 
С икономическия растеж и 
увеличаването на жизнения 
стандарт, китайците стават 
все по-ентусиазирани по от-
ношение на спорта и фит-
неса. Активният и здраво-
словен начин на живот не 
само подобрява физическа-
та форма, но и значител-
но подобрява психическото 

здраве. Този нарастващ ин-
терес към спортните дей-
ности и фитнеса силно уве-
личава развитието на па-
зара за спортна козметика, 
предоставяйки нови въз-
можности за иновации и 
растеж в индустрията.

Сценариите за приложе-
ние на спортната красота са 
много широки. Местните 

марки за красота в Китай, 
Япония и други страни по-
следователно започват да 
си сътрудничат с нацио-
нални спортни отбори, ка-
то продължават да подобря-
ват развитието на модела 
„спорт+красота“. На мина-
логодишните Азиатски иг-
ри китайските местни мар-
ки Florasis и MAOGEPING 
станаха официални спон-
сори и доставчици на ко-
зметика и грим на игрите. 
Те не само представят пред 
света концепцията за ориен-
талска естетика, но и пра-
вят спортната красота още 
по-популярна.

В днешно време пазарът 
на спортна красота е много 
широк, като търсенето про-
дължава да расте. Анализи-
райки тенденцията за раз-
витие не е трудно да се ус-
танови, че съществува реал-
на по-широка промяна в ре-
кламите на потребителите 

към козметичните проду-
кти. Спортният грим посте-
пенно се превръща в нор-
ма и повечето момичета из-
бират да ходят на фитнес и 
спорт на открито със специ-
ални за такива случаи грим. 
Много мъже треньори също 
тренират с някакъв грим, 
който отговаря на техния 
рекламен образ или спома-
га за допълнително популя-
ризиране.

Обикновените гримове 
не са подходящи за използ-
ване в спортен контекст – те 
водят до допълнително из-
потяване, зачервяване и де-
хидратиране на кожата. За-
това потребителите използ-
ват специализирани проду-
кти за целите на фитнеса и 
физическата активност, кои-
то съчетават чистото гри-
миране с грижа за кожата. 
Именно тази специализация 
увеличава растежа на паза-
ра на спортна козметика.

Спортната козметика – новата тенденция, 
подходяща за активния начин на живот
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През 2024 г. се навършват 75 години от 
установяването на дипломатически 
отношения между Китай и Унгария. Унгария 
беше първата европейска държава, която 
подписа Меморандум за разбирателство с 
Китай за сътрудничество в съвместното 
изграждане на „Един пояс, един път“. 
Понастоящем китайско-унгарските 
отношения са в най-добрия си период в 
историята. Културният обмен е важна 
част от обмена между цивилизациите, а 
музейните изложби са интуитивен начин за 
сближаване на далечни култури. Стивън Бак, 
представител на Унгарския национален музей 
в Китай и куратор на трансгранични изложби, 
представя своето мнение по този въпрос в 
интервю за китайски медии.

КулТурА

К

страницата подготви  
Красимира иваНова

ултурният обмен 
играе изключи-
телно важна ро-
ля в развитието 
на отношенията 
между държави-

те и приятелството между 
народите. Това е така, за-
щото историческите арте-
факти и археологическите 
открития не само запозна-
ват посетителите на музеи-
те с една държава и един 
народ, но също така показ-
ват историческите събития, 
в които народите са били 
взаимно свързани.

Теракотените войни от 
династия Цин, изложени в 
Унгарския национален му-
зей през 1988 г., ми напра-
виха силно впечатление още 
когато бях малко дете. На 
изложбата за първи път от-
близо видях китайски арте-
факти, които предизвикаха 
голям интерес у много ун-
гарци към китайската кул-
тура. Изложбата вероятно 
беше най-посещаваната в 
Унгарския национален му-
зей и до ден днешен.

От 2017 г. Унгарският 
национален музей органи-
зира изложба в Китай на 

тема „Принцеса Сиси и Ун-
гария“. Изложбата бе посве-
тена на живота на унгарски-
те аристократи от XVII до 
XIX век и бе представена в 
Шанхайския музей, Музея 
на Забранения град, Исто-
рическия музей на Шънси 
и Музея на провинция Юн-
нан. Изложбата е била по-
сетена от много китайци. 
За мен беше голяма чест 
да видя толкова много ки-
тайци да се интересуват от 
нашата история и култура 
и да искат да научат пове-
че за нея.

Фактът, че изложба-
та „Принцеса Сиси и Ун-
гария“ беше приета толко-
ва добре във водещите ки-
тайски музеи в Китай, спо-
ред мен се дължи на осо-
бения характер на темата 
„Принцеса Сиси“. Филмо-
вата поредица „Принцеса 
Сиси“ има много фенове не 
само в Китай, но и в Ун-
гария. Тези филми разказ-
ват любовни истории и па-
триотични чувства, които 
са привлекателни за хора-
та по целия свят.

През последните години 
някои от ценните китайски 

реликви бяха изложени и в 
чужбина. Например на 24 
юни 2023 г. в музея „Молла 
Франц“ в Сегед, Южна Ун-
гария, беше открита излож-
бата „Безсмъртна нефри-
тена броня - изящни арте-
факти от китайската динас-
тия Хан“. Само през пър-
вия ден на изложбата музеят 
„Молла Франц“ прие бли-
зо 10 000 посетители. За нас 
това са много хора, тъй ка-
то населението на Унгария 
е по-малко от 10 милиона.

Интересът на унгарците 
към китайската династия 
Хан има някои исторически 
причини. По онова време е 
имало номадски народ, на-
речен хуни, който е имал 
конфликти, но и сътрудни-
чество с династията Хан. 
По-късно хуните мигрират 
на запад и вероятно дости-
гат до днешното местополо-
жение на Унгария, която се 
намира на една от най-за-
падните части на степите 
на евразийския континент.

Ние, унгарците, сме 
проучвали къде са наши-
те „корени“, дали са в Ев-
ропа ли или в Централна 
Азия? Ето защо унгарците 

Стивън Бак: Унгария и Китай се 
сближават чрез културния обмен

се интересуват много от ху-
ните и другите номадски 
народи, а изложбата на ки-
тайски артефакти от динас-
тията Хан ни напомня за 
тази епоха.

Цифровите дисплеи в 
музеите са полезни за по-
добряване на преживява-
нето на посетителите, ка-
то им позволяват да разбе-
рат историческото и кул-
турно значение на експо-
натите от различни гледни 
точки. Особено за децата и 
младежите интерактивно-
то преживяване на цифро-
вите изложби е чудесно за 
стимулиране на интереса и 
им оставя по-дълбоко впе-
чатление. Често разработ-
ваме дигитални игри око-
ло експонати от културно-
то наследство, така че де-
цата да останат по-дълго в 
музея и да разгледат арте-
фактите отблизо, като по 
този начин се скъсява дис-
танцията между експонати-
те и публиката.

Като цяло китайските 
музеи са напреднали пове-
че в отношение на дигита-
лизация, отколкото музеи-
те в Европа. Това отчасти 
се дължи на факта, че ки-
тайските музеи са с много 
по-голям обем, а и защо-
то китайските музеи тряб-
ва да приемат много по-го-
лям брой посетители, така 
че те се нуждаят от по-ста-
билни и надеждни техноло-
гии за цифровизация, които 
могат да издържат на голе-
мия поток на посетители-
те. Дигиталните технологии 
на китайските музеи са на-
деждни и висококачествени.

Цифровизацията на му-
зеите може да помогне и за 
опазването на културното 
наследство. Чрез цифрова-
та технология музейната ко-
лекция ще получи „цифрова 
идентичност“, за да се по-
добри системата на упра-
вление на наследството и 
да съхрани някои особено 
крехки културни ценности, 
които с течение на време-
то постепенно ще променят 
състоянието си.

Ако дойдете в Шекешфе-
хервар, древната столица на 
Унгария, която се намира 
на около 60 км от Будапе-
ща, ще откриете двама ки-
тайски „културни послани-
ци“. Единият от тях е от ди-
настията Цин – Теракотени-
те войни и коне, а другият 
от династията Хан – Нефри-
тените мъдреци. През яну-
ари тази година в музея 
„Крал Сент Ищван“ в гра-
да беше открита изложба-
та „Безсмъртни нефритени 
доспехи – културни релик-
ви на Китай от династия-
та Хан“, а през април в из-
вестния парк на римските 
руини край Шекешфехер-
вар беше организирана екс-
позиция на реплики на ки-
тайските Теракотени вой-
ни и коне.

Съвсем скоро приех де-
легация от Управлението за 
култура и туризъм на про-
винция Шънси. Сега, кога-
то приятелските отноше-
ния между Китай и Унга-
рия са в най-добрия си пе-
риод в историята, се надя-
вам, че културният обмен 
между двете страни ще се 
засилва. Също така ще ра-
ботя за представяне на спе-
цифичното китайско нема-
териално културно наслед-
ство в Унгария“.

Стивън Бак е представи-
тел на Унгарския национа-
лен музей, Унгарската на-
ционална галерия и Истори-
ческия музей на Будапеща 
в Китай, куратор на тран-
сгранични изложби. Екипът 
му работи от дълго време в 
областта на цифровизация-
та в културната и музейната 
индустрия и си сътрудничи 
с много музеи в Китай, за 
да помогне на културните 
паметници да оживеят на 
цифрови терминали с по-
мощта на технологията за 
3D. През 2020 г. тай бе на-
граден с мемориалната на-
града „Магнолия“ в Шан-
хай за изключителния при-
нос към културния обмен и 
иновативните технологии.

бщо 445 гроб-
ници, датира-
щи преди пове-
че от 2000 го-
дини, бяха раз- 
крити в север-

ната китайска провинция 
Шанси, предоставяйки 
ценни данни за изследва-
не на погребалните и дру-
ги практики от онази епо-
ха, съобщиха от провин-
циалния институт по ар-
хеология.

Гробниците от периода 
„Воюващи царства“ (475 – 
221 г. пр. н. е.) са открити 
на около 500 метра север-
но от град Линфън. Раз-
копките там се провеждат 
повече от година.

Според Дуан Шуан-
лун от екипа, който из-
следва гробниците, те са 
с малки или средни раз-
мери и в тях са намере-
ни около 700 предмета от 

бронз и кости, желязо, ке-
рамика и нефрит, онагле-
дяващи културната еволю-
ция от периода „Воюващи 
царства“ до династия Цин 
(221 – 207 г. пр. н. е.).

В провинция Шанси разкриха 445 гробници, 
датиращи отпреди 2000 години 

О
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

В оживената обстановка 
в Париж, Откритото 
първенство на Франция на 
червени кортове тази година 
предлага вълнуващи мачове, 
а китайските играчи силно 
привличат вниманието със 
звездни изпълнения, съобщава 
англоезичното китайско 
издание „Чайна дейли“

о време на първия кръг на 
турнира поставената в ос-
новната схема под номер 7 
Джън Цинуън демонстри-
ра своята мощна игра и 
майсторска техника. Това 

й позволи да преодолее без усилия 
френската ветеранка с 2 на нула сета 
Ализ Корне, осигурявайки си място 
във втория кръг и отбелязвайки тре-
тата си поредна година на пробива-
не през началните кръгове на турни-
ра от големите шлемове Ролан Гарос. 
Джън започна играта с непоклати-
ма увереност. Тя доминираше в пър-
вия сет, пробивайки сервиса на Кор-
не два пъти в началото, което дове-
де до убедително предимство от 4-0. 
Въпреки малък неуспех, когато за-
губи подаването си в шестия гейм, 
Джън бързо си върна контрола, оси-
гурявайки нов решаващ пробив в сед-
мия гейм, преди гладко да затвори се-
та при 6-2. Поддържайки безмилост-
ния натиск срещу противничката си 
и във втория сет Джън продължи да 

мач по време на 
шестия кръг на 
Китайската Су-
перлига по фут-
бол (CSL) между 
„Шанхай порт“ и 

„Шандон Тайшън“, между-
народният асистент-рефер 
Сие Лиджун служи като 
втори асистент-рефер. Та-
ка тя стана първата жена 
в континенталната част на 
Китай, която ръководи мач 
в най-високия дивизион на 
мъжкия футбол в Китай.

В момента Сие работи 
като учител по йога, фут-
бол и волейбол в колежа 
Джинджан на университета 
в Съчуан в провинция Съ-
чуан в Югозападен Китай. 
Пред китайското англоезич-
но издание Global Times тя 
каза, че дебютът й в CSL е 
отворил нова глава от кари-
ерата й, че тя очаква с не-
търпение в бъдеще да ръко-
води мачове на световното 
по футбол за мъже. 

„Преди началото на мача 
бях малко нервна. Но ведна-
га щом прозвуча сигналът, 
целият ми фокус се насочи 
към играта и нервността из-
чезна. Вярвам, че поставих 

П

В

Китайските тенис звезди  
блестят на Ролан Гарос

страницата подготви  
Любомир миХаЙЛов

упражнява натиск, прекъсвайки по-
даването на Корне в третия гейм, за 
да си създаде ранна преднина. Освен 
това тя проби още два пъти в пето-
то и седмото разиграване на геймо-
вете, като в крайна сметка триумфи-
ра с резултат 6-1 сета, осигурявайки 
си преминаване в следващия кръг.

На тазгодишното Открито пър-
венство на Франция двете китайски 
таланти в тениса, Джън Цинуън и 

Юен Юе, се състезават като спорти-
сти, спонсорирани на Ролан Гарос от 
марката производител на тенис ра-
кети „Уилсън“. Докато Джън показа 
доминацията си с убедителна победа, 
Юен, която направи своя дебют в ос-
новната схема, беше изправена пред 
тежко предизвикателство и победена 
с 1-6, 3-6 от специалистката на клей 
Маяр Шефер, без да може да продъл-
жи напред в турнира.

Първата жена рефер в китайската Суперлига по футбол  
в момента работи като учител по йога, футбол и волейбол  

в колежа Дзинджан на университета в Съчуан 

По време на първия кръг на турнира поставената в основната схема на турнира  
от Големия шлем Ролан Гарос под номер 7 Джън Цинуън демонстрира  

своята мощна игра и майсторска техника

За първи път жена съдийства на мъжки 
футболен мач в Суперлигата на Китай

нов крайъгълен камък, с 
по-ясно усещане за посока-
та бъдеще“, каза 34-годиш-
ната учителка по няколко 
спортни дисциплини.

Защитаващият титлата 
си „Шанхай порт“ успя в 
напрегнат и труден мач да 
победи „Шандон Тайшън“ с 
4-3. В напрегнатия и оспор-
ван мач спокойното пред-
ставяне на главният съдия 
Сие Лиджун успя да вне-
се стабилност и деликатен 
щрих в атмосферата на ин-
тензивната конкуренция 

между двата отбора.
Попитана как оценява 

първото си представяне ка-
то съдия на мъжки мач по 
скалата от 1 до 10, Сие го 
прецени на 7,5. Има голя-
ма разлика във физическо-
то натоварване и интензив-
ността на работата на съ-
дията по време на мъжки-
те в сравнение с женски-
те футболни мачове, обяс-
ни реферката Сие Лиджун. 
„Отделих време да прегле-
дам предишните мачове на 
Шанхай и на Шандон, като 

се съсредоточих върху ана-
лизирането на техните тех-
нически и тактически стра-
тегии. 

Познаването и разбира-
нето на бързите технически 
и тактически стратегии в 
мъжкия футбол е от реша-
ващо значение при подго-
товката ми за мача. Също 
така подобрих физическата 
си форма с цел да мога да 
правя бързи движения по 
игрището по време на иг-
рата“, сподели първата же-
на съдийка на мъжки мач 
в Китай.

Избирането на отличи-
ли се със съдийството си 
на женски футболни мачо-
ве жени за ръководене на 
професионални мачове на 
мъже е една от новите ини-
циативи на Китайската фут-
болна асоциация (CFA) през 
тази година. Асоциацията се 
стреми да предоставя пове-
че възможности на отгова-
рящите на условията жени 
рефери на женски мачове да 
покажат и подобрят свои-
те професионални способ-
ности и като съдии на мъж-
ките мачове.
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Н
а 29 май в Хан-
джоу, провин-
ция Джъдзян,  
се проведе це-
ремонията по 
връчването на на- 

градите „Златна майму-
на“ на 20-ия Междунаро-
ден фестивал за анимаци-
ята в Китай, организира-
на от Китайската медий-
на група. Ху Дзиндзюн, за-
местник-директор на КМГ, 
присъства на церемонията 
и връчи награди на побе-
дителите. 34 творби бяха 
отличени.

Конкурсът „Златна май-
муна“ на Международния 
фестивал за анимация е ав-
торитетен конкурс за под-
бор на оригинални и висо-
кокачествени анимационни 
произведения и е известен 
като „най-високата награда 
за китайска анимация“. По-
лучени бяха общо 765 ори-
гинални творби от 17 дър-
жави и региони като Китай, 
Съединените щати, Обеди-
неното Кралство, Франция 
и Германия, а 88 от тях са 
били в списъка за оконча-
телна оценка.

Връчиха наградите 
„Златна маймуна“ 
на Фестивала за 
анимация

О
смото изложе-
ние „Китай – 
Евразия“ ще се 
проведе в град 
Урумчи, Синд-
зян, от 26 до 30 

юни. Домакинът е готов да 
приеме участниците.

Тазгодишното изложе-
ние е посветено на тема-
та „Нови възможности от 
Пътя на коприната, Евра-
зийската нова жизненост“ 
и ще се проведе онлайн и 
присъствено. На изложбе-
на площ от 140 000 кв. м  
са създадени зони за инве- 

стиции и сътрудничество, 
нови специализирани пред-
приятия, предприятията от 
Гуандун, Хонконг и Ма-
као, както и  клъстер на 
8-те основни индустрии в 
Синдзян. Зоната за специ-
фични индустрии се състои 
от части за производство 
на енергия и оборудване, 
цифрови технологии, кул-
тура и туризъм, високока-
чествени земеделски про-
дукти като зърно и олио, 
органични плодове и зе-
ленчуци, животински про-
дукти, памук и други.

Осмото изложение 
„Китай – Евразия“  
ще се проведе  
от 26 до 30 юни

О
бхватът на про-
верките и гри-
жата за зрение-
то на децата до 
6-годишна въз-
раст в Китай дос-

тига 95,1%, съобщи на прес-
конференция в петък Шън 
Хайпин от Националната 
здравна комисия.  

Очните прегледи за деца 
включват рефрактивни те-
стове на 24 месеца, 36 ме-
сеца и годишно от 4 до 6 
години.

Благодарение на тези 
усилия общият процент на 
късогледство сред децата и 
юношите в Китай е спаднал 
до 51,9% през 2022 г., кое-
то представлява намаление 
от 0,7 процентни пункта в 
сравнение с 2021 г. и от 1,7 
процентни пункта в срав-
нение с 2018 г.

Призовавайки за съвмес- 
тни усилия от страна на 

властите, училищата, се-
мействата, здравните ин-
ституции и общественост-
та, Шън Хайпин каза, че 
медицинските институции 
и училищата ще бъдат на-
сърчавани да създадат 

координиран механизъм, 
който предлага здравно об-
разование, рефракционни 
тестове, проверки на зре-
нието и други услуги на 
учениците от началните и 
средните училища.

Проверява се зрението  
на 95% от децата  
до 6-годишна възраст в Китай

КАлейдоСКоп

Красотата на Големия канал Пекин – Ханджоу
Участъка „Суджоу“ е един от най-живописните райони на Големия канал и привлича много 
туристи и любители на природата.

Ъншъ е в 
разгара на 
туристическия 
си сезон
Автономна 
префектура 
Ъншъ, намираща 
се в провинция 
Хунан, е в 
разгара на 
туристическия си 
сезон. Туристите 
от Китай и цял 
свят идват на 
почивка и се 
наслаждават на 
красивия пейзаж 
на долината.

Снимка Синхуа

Снимка Синхуа


